
listopad-grudzień

1

,

Nr 6 (106) Listopad-Grudzień 2016   ISSN1508-9266

MAMY 
ISO 9001
   MSM „Energetyka” z sukcesem zakończyła starania o uzyskanie mię- 
dzynarodowego certyfikatu jakości ISO 9001:2009. Dzięki temu spół- 
dzielnia dołącza do elitarnego grona firm i organizacji stosujących naj- 
wyższe standardy zarządzania. Celem uzyskania certyfikatu jest po- 
prawa jakości i efektywności zarządzania oraz podniesienie poziomu 

świadczenia usług na rzecz 
mieszkańców. W Polsce podobnym 

certyfikatem może się pochwalić 1 pro- 
cent firm i organizacji. 

Co jednak konkretnie będzie to oznaczać dla spółdziel- 
ni, czego od administracji mogą teraz oczekiwać mieszkańcy, a prze- 
de wszystkim jakie korzyści zmiana przyniesie „Energetyce” i miesz- 
kańcom?
   Wszystko o certyfikacie ISO 9001 - str. 5 i 6. Komentarz Janusza Gaj- 
dy, przewodniczącego Rady Nadzorczej MSM „Energetyka” - str. 2.

Reklama
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Sam certyfikat ISO 9001 nie rozwiąże problemów spółdzielni. Ale 
jego właściwe stosowanie może nam w tym pomóc -  pisze  Janusz 
Gajda, przewodniczący Rady Nadzorczej MSM „Energetyka”.
 
    Kiedy w połowie 2015 r. Zarząd poinformował prezydium Rady Nad- 
zorczej o podjętych pracach nad wdrożeniem systemu ISO w naszej 
spółdzielni, to - nie ukrywam – potraktowałem tę informację z dużą do- 
zą sceptycyzmu. Z racji swojej pracy zawodowej mam pewne doświad- 
czenia w funkcjonowaniu tego typu systemów jakości, nie tylko cywil- 
nych, ale i wojskowych, zarówno krajowych, jak i zagranicznych. Wie- 
działem, że – z jednej strony – będzie to służyć poprawie organizacji 
działania spółdzielni, wymusi wprowadzenie nie tylko jasnych i czytel- 
nych procedur postępowania i działań, ale również jednoznacznej od- 
powiedzialności, a jednocześnie wszelkie te działania będą musiały 
być odpowiednio udokumentowane. Ale – z drugiej strony – pojawiło 
się pytanie o koszty tych działań, zarówno tych łatwo mierzalnych, wy- 
rażonych w „konkretnych” złotówkach zapłaconych firmie wdrażają- 
cej oraz organizacji certyfikującej,  jak i tych, które ujawniają się  (i bę- 
dą ujawniać w przyszłości) w postaci dodatkowej pracy pracowników. 
Pracy mierzonej roboczogodzinami, a związanej chociażby z wyma- 
ganiami ISO dotyczącymi odpowiedniego udokumentowania proce- 
sów. Do tego dochodzą jeszcze problemy językowe – ISO wprowadza 
hermetyczną - i chyba nienaturalną - w porównaniu do potocznego 
języka, terminologię. Może ona, przynajmniej w początkowej fazie 
wdrażania systemu, zrażać pracowników do jej stosowania. A prze- 
cież właśnie – zgodnie z terminologią ISO – powinniśmy nadzorować 
pewne „procesy”, działać wg odpowiednich „procedur”, wszelkie 
działania dokumentować za pomocą właściwych „zapisów” itd. 
     Jednocześnie pojawiły się dwa fundamentalne pytania: jaki  jest pla- 
nowany zakres działania ISO (czyli inaczej mówiąc – jaka działalność 
Zarządu spółdzielni i jej administracji będzie objęta nadzorem syste- 
mu) oraz w jaki sposób Zarząd „Energetyki” będzie próbował znaleźć 
consensus pomiędzy korzyściami płynącymi z lepszej organizacji,             
a kosztami, które trzeba ponieść na wprowadzenie tej organizacji.   
      Odpowiedzi na te pytania określają na ile,  jako członkowie i miesz- 
kańcy spółdzielni,  mamy szansę odczuć poprawę w jej funkcjonowa- 
niu, a ponadto – jakim kosztem  się to odbędzie?
    Odpowiedź na pierwsze pytanie dzisiaj już znamy. Certyfikat, który 
otrzymała spółdzielnia, został przyznany w zakresie „zarządzania              
i administrowania nieruchomościami”.  Jednakże musimy przyjrzeć 
się dokładniej nadzorowanej działalności (w terminologii ISO „obsza- 
rom” i „procesom”) i wówczas stwierdzimy, że obejmuje ona następu- 
jące  zagadnienia: szkolenie pracowników; bieżącą eksploatację nieru- 
chomości; bieżącą obsługę techniczną nieruchomości; naliczanie 
opłat i rozliczanie należności; windykację należności; zamówienia na 
roboty budowlane, dostawy i usługi; najem lokali użytkowych; naby- 
wanie i utrata członkostwa oraz praw do lokalu; nadzór nad sprzętem 
kontrolno-pomiarowym (liczniki i urządzenia pomiarowe); proces 
doskonalenia systemu.
    Wynika z tego jednoznacznie, że systemem ISO została objęta cała

 tzw. gospodarka zasobami mieszkaniowymi, czyli  mówiąc prościej             
- ogół spraw, którymi jest zainteresowany każdy z członków mieszka- 
jących w naszej spółdzielni, ale jednocześnie nie została objęta dzia- 
łalność inwestycyjna „Energetyki”. 
     Jeśli wierzymy, że wprowadzenie ISO poprawi funkcjonowanie spół- 
dzielni z punktu widzenia „zwykłego” mieszkańca, a ja – oceniając po 
dotychczasowych działaniach – jestem o tym przekonany, to objęcie 
systemem tak szerokiej działalności jest niewątpliwie korzystne. Na 
razie system wprowadzono w osiedlach Sadyba, Idzikowskiego i Ber- 
nardyńska, do końca roku powinien być wdrożony w Sielcach i Steg- 
nach Północ, zaś w przyszłym roku – w Stegnach Południe i Rożek. 
      Odpowiedź na drugie pytanie nie jest już tak prosta. Z pewnością 
dobrym posunięciem ze strony Zarządu było podpisanie umowy                   
z Ogólnopolską Izbą Gospodarki Nieruchomościami na przygotowanie 
naszej spółdzielni do procesu certyfikacji. Skorzystanie z pomocy tak 
doświadczonej organizacji sprzyjało minimalizacji kosztów  (zarówno 
tych, które ponieśliśmy, jak i tych, które będziemy ponosić w przyszło- 
ści), jednakże z finalną oceną wprowadzenia ISO należy się jeszcze 
wstrzymać i obserwować efekty jego wprowadzenia.
      Nie ukrywam, że nie zamierzam analizować konkretnych proce- 
dur „zapisanych w ISO”. Interesuje mnie jedynie jak wprowadzenie 
systemu ISO (a jestem mieszkańcem Sadyby, gdzie proces został     
już zakończony) przekłada się na relacje pomiędzy mieszkańcem         
a administracją, bo to na ogół to do niej zwracamy się, a nie do 
Zarządu). Oprócz działalności w Radzie Nadzorczej jestem również 
członkiem rady osiedla, a pełnię również funkcję przewodniczącego 
rady domu-nieruchomości budynku, w którym mieszkam. W tej 
sytuacji podejmuję działania na różnych „poziomach” (Rada 
Nadzorcza, rada osiedla, rada domu-nieruchomości)  i z przykroś- 
cią muszę stwierdzić: im na „niższym poziomie” podejmuję działa- 
nia, tym z większymi trudnościami spotykam się.  
     Wierzę, że wprowadzenie ISO poprawi tę sytuację.

Janusz Gajda

Z ŻYCIA SPÓŁDZIELNI
✦ Dyżury członków Rady Nadzorczej i komisji statutowej
W każdy pierwszy wtorek miesiąca dyżuruje członek RN. Dyżur 
odbywa się w siedzibie spółdzielni w godz. 16.30-18.00. Pod- 
czas najbliższych dyżurów Radę reprezentować będą: Zbigniew 
Kozłowski - 8 listopada, oraz Ryszard Dzialuk - 6 grudnia. 
Dyżury rozpoczyna również komisja statutowa. Pierwszy odbę- 
dzie się 6 grudnia o 16.30. Pełnić go będzie Renata Kołodziej.

✦  Protokół z WZCz w Internecie
Szczegółowy, bo liczący aż 45 stron - protokół z obrad WZCz 
znajduje się na stronie internetowej spółdzielni pod adresem 
www.msmenergetyka.pl. Na stronie znaleźć można również 
wszystkie bieżące informacje, jak protokoły z obrad Rady Nad- 
zorczej i posiedzeń Zarządu, regulaminy i sprawozdania z dzia- 
łalności MSM „Energetyka”. Dostęp do części materiałów wyma- 
ga posiadania konta użytkownika, które założyć może każdy 
członek spółdzielni w swojej administracji osiedla.

✦  Dni wolne w listopadzie
31 października biuro Zarządu pracuje w zmienionych godzi- 
nach: dział członkowsko-mieszkaniowy i dział rozliczeń z człon- 
kami przyjmują w godzinach od 8 do 12.  1 i 11 listopada spół- 
dzielnia nie pracuje.

ISO to ruch        
w dobrym 
kierunku

fo
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Jeżeli:
-  Państwa mieszkanie lub inna nieru- 
chomość jest zadłużona,
-  Państwa mieszkanie  stanowi przedmiot 
zastawu lub innych zabezpieczeń
-  została wszczęta egzekucja komornicza                     
i Państwa mieszkanie będzie licytowane
-  jesteście Państwo spadkobiercami/właści-
cielami ułamkowej części nieruchomości
-  z powodu rozwodu/choroby/wyjazdu lub 
innych czynników losowych chcecie Państwo 
szybko sprzedać mieszkanie 
 
Prosimy o kontakt a wtedy:
- pomożemy uniknąć licytacji 

- pomożemy podpisać ugodę z wierzy- 
cielami

- pomożemy w zamianie nieruchomości
- kupimy państwa nieruchomość za gotówkę
- pomożemy uzyskać lub zrestrukturyzować 
kredyt bankowy

Dzięki współpracy z naszą firmą:
- posiadają państwo gwarancje szybkiej 
sprzedaży nieruchomości na bardzo dobrych 
warunkach,
- gotówkę otrzymają państwo praktycznie 
od ręki,
- unikną państwo nieprzewidzianych 
kłopotów oraz wielu dodatkowych kosztów

Nasza specjalizacja to:
- zamiana nieruchomości (dotyczy również 
szukania nowej nieruchomości)
- zakup nieruchomości i udziałów w 
nieruchomości za gotówkę
- pożyczki konsolidacyjne pod zastaw nieru- 
chomości
- bankowe kredyty/pożyczki hipoteczne
- oddłużanie i spłata zobowiązań
 - negocjacje z wierzycielami
- bezpłatne porady prawne
- upadłość konsumencka
- bezpłatny dojazd do klienta
 

 Tel. 501 08 98 98   | e-mail: biuro@tadwil.pl   |   www.tadwil.pl

Skup              Zamiana nieruchomości              Oddłużanie                          
Negocjacje z wierzycielami        Bezpłatne porady prawne     Transakcja do 24 h

WAŻNE TELEFONY I ADRESY
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”:
ul. Zwierzyniecka 8A, 00-719 Warszawa. Centrala: 22 841 60 11.
Dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10.
Dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 234.
Dział inwestycji: 22 840 53 39.
AO Bernardyńska, ul. Bernardyńska 25, 02-904 Warszawa: 22 841 90 37.
AO Idzikowskiego: ul. Bartoszka 1, 00-710 Warszawa. 22 840 29 25, tel.

w sprawach awaryjnych: 512 668 719.
AO Sadyba: ul. Konstancińska 3, 02-942 Warszawa: 22 642 98 42.
AO Sielce: ul. Zwierzyniecka 8B, 00-719  Warszawa: 22 841 38 86.
AO Stegny Południe: ul. Portofino 8, 02-762 Warszawa: 22 842 00 41.
AO Stegny Północ: ul. Czarnomorska 11, 02-759  Warszawa: 22 842 02 29.
AO Stegny Rożek: ul. Burgaska 2/4, 02-758 Warszawa: 22 858 17 97.

Kompletny spis telefonów do poszczególnych działów w administracjach 
znaleźć można na stronach internetowych osiedli, na które najłatwiej trafić 

Osiedle Telefony dyżurne

Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy: 22 643 
74 75,  domofony: 22 840 55 95, nadzór techniczny: 608 673 010

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awarie hydroforni i sieci 
wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 444, windy (dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; 
Bonifacego 66,68,70): 22 843 88 88, pozostałe budynki: 22 641 19 16, Pogotowie Alarmu Pożarowego: 603 523 664, konserwacja 
bram garażowych: 509 677 556

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

W NUMERZE:
✦  SYTUACJA SPÓŁDZIELNI PO PIERWSZYM 
    PÓŁROCZU.
✦  BĘDZIE DROŻEJ OD NOWEGO ROKU. WIĘCEJ 
    ZAPŁACIMY ZA WODĘ, PRĄD I OCHRONĘ.
✦  SKUTECZNY PROTEST MIESZKAŃCÓW SIELC - CZYLI 
    PASY ZAMIAST KŁADKI NA CZERNIAKOWSKIEJ.
✦  42 LATA NA STEGNACH - ROZMOWA Z MARKIEM 
    ŻYSZKO, PRZEW. RO STEGNY POŁUDNIE.
✦  „LIDER SPÓŁDZIELCZOŚCI 2016” DLA „ENERGETYKI”.
✦  GRAJĄ I POMAGAJĄ - MIŁY GEST ZAWODNIKÓW 
    LIGI MIĘDZYOSIEDLOWEJ.
✦  KORZENIE MOKOTOWA: CMENTARZ CZERNIAKOWSKI.
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BERNARDYŃSKA
  Rada osiedla przyjęła m.in. sprawozdanie      
z wykonania planu gospodarczego osiedla za 
I półrocze 2016 r. Komisja społeczno-ekono- 
miczna RO odbyła kolejne spotkanie z firmą 
ogrodniczą, która przedstawiła wstępną kon- 
cepcję rewitalizacji ogródków przydomowych.
   Dla poprawy bezpieczeństwa mieszkańców 
zamontowane zostały na drzwiach we wszyst- 
kich budynkach zabezpieczenia uniemoż- 
liwiające wejście do budynku przez osoby 
trzecie. Przeprowadzony został remont głów- 
nych komór zsypowych wraz ze zmianą sys- 
temu oświetlenia oraz montażem czytników 
co uniemożliwi dostęp do tych pomieszczeń 
osobom trzecim, w ramach poprawy efektyw- 
ności zarządzania energią elektryczną roz- 
poczęliśmy wymianę oświetlenia w piwni- 
cach na oprawy LED z czujnikiem ruchu. 
Powyższe prace sukcesywnie obejmą wszyst- 
kie budynki.              
  Na początku października administracja 
otrzymała  pozwolenie na budowę  wykona- 
nia oświetlenia  - ustawienie 14 szt. lamp LED  
w rejonie budynków Bernardyńska 11-21 
oraz na parkingu Bernardyńska 17. Roboty        
- o ile pozwolą warunki atmosferyczne - roz- 
poczną się jeszcze w październiku. W trakcie 
tych prac zostaną dodatkowo zamontowane 
kamery.  
    Z powodu wycofania się wykonawcy z budo- 
wy altan śmietnikowych, nie będzie możliwe 
ich powstanie w tym roku. Plac przy ul. Ber- 
nardyńskiej 5 został wyposażony w nowe 
urządzenia do fitnesu, ustawiono dodatko- 
we ławki parkowe, stojaki na rowery oraz ko- 
sze na śmieci – prace zostały sfinansowane       
z budżetu partycypacyjnego. 
    Administracja po uzgodnieniu z RDN zakre- 
su prac remontowych budynków,  przystąpiła 
do sporządzenia planu gospodarczego na 
rok 2017.

IDZIKOWSKIEGO
  Rada osiedla wspólnie z administracją pra- 
cują nad planem remontów na 2017 rok.             
W planach jest m.in. wymiana zużytych już 
elementów na placu zabaw oraz wymiana 
oświetlenia na boisku do gry w piłkę nożną.   
   Od 1 września w całym osiedlu trwa wymia- 
na podzielników na elektroniczne. W związku 
z tym administracja  przygotowała nowy re- 
gulamin, który po korektach został pozytyw- 
nie zaopiniowany przez radę osiedla. W ra- 
mach systemu zarządczego, jaki będzie funk- 
cjonował na osiedlu, każdy z mieszkańców 

będzie miał możliwość na bieżąco monitoro- 
wać swoje konto. Administracja przewiduje, 
że system zostanie uruchomiony w ciągu 
trzech miesięcy od momentu montażu 
wszystkich podzielników ciepła i elektronicz- 
nych liczników ciepłej i zimnej wody.
  Latem montowane były na wszystkich bu- 
dynkach turbowenty. W ramach nadzoru 
członkowie rady osiedla przeprowadzili dzia- 
łania kontrolne dotyczące tych prac.

SADYBA
   We wrześniu zakończono i odebrano prace 
budowlane, m.in. remonty balkonów (Jaszo- 
wiecka 1, 6, Spalska 1), wymiana przyłącza, 
WLZ oraz instalacji elektrycznych w częściach 
wspólnych (klatki i piwnice) w budynku Spal- 
ska 2. Przeprowadzona została wymiana in- 
stalacji elektrycznych w częściach wspól- 
nych, przyłącza, WLZ kl. I-IV, tablice, oświet- 
lenie w budynku Przy Bernardyńskiej Wodzie 
11. Trwa kompleksowy remont balkonów          
w budynku Konstancińska 1.
  Osiedle prowadzi aktualnie modernizację 
oświetlenia zewnętrznego alei spacerowej 
wzdłuż budynków od św. Bonifacego 83/85 
do św. Bonifacego 79, oraz modernizację 
chodników w rejonie budynków  Solankowa 4 
i 6. Oprócz tego remontowana jest izolacja 
garażu w budynku Sobieskiego 60.
   Na osiedlu przeprowadzono roczny prze- 
gląd obiektów budowlanych, a na osiedlo- 
wych placach zabaw wykonano zabiegi kon- 
serwujące elementów drewnianych urządzeń.
  Dział zieleni administracji przygotowuje 
stanowiska do nasadzeń nowych drzew (53 
szt.) i krzewów wynikających z decyzji Wy- 
działu Ochrony Środowiska.W celu  usunięcia 
zagrażających wyłomem konarów wykony- 
wane są cięcia pielęgnacyjne drzew przy 
użyciu podnośnika koszowego przez własną 
ekipę konserwatorów zieleni.

SIELCE
  Rada osiedla przyjęła informację admini- 
stracji o wykonaniu planu rzeczowo-finanso- 
wego za I półrocze. Pozytywnie przedstawia- 
ją się wyniki gospodarki zasobami mieszka- 
niowymi i pozostałej działalności gospodar- 
czej - wyraźny wzrost nadwyżki w porówna- 
niu z I półroczem 2015 r. 
   W zakresie remontów z zaplanowanych 15 
zadań wykonano i rozliczono 7, na ukończe- 
niu było kolejne 3. Ponadto zrealizowano 26 
prac ponadplanowych, zgłoszonych dodat- 
kowo m.in. przez RDN. 
   Rada osiedla przyjęła uchwałę w sprawie 
wystąpienia o pożyczkę z CFR przeznaczoną 
na sfinansowanie w latach 2017-2018 prze- 
budowy dróg wewnętrznych i infrastruktury 
(miejsca postojowe, oświetlenie, monitoring) 
na terenie ogólnoosiedlowym Wschodnia 
Czerniakowska.
   W myśl kolejnej uchwały, środki finansowe 
przydzielone osiedlu przez WZCz w 2016 r. 
przeznaczone  zostaną  na  prace  w  zakresie
infrastruktury osiedlowej.

  W najbliższym czasie planowana jest budo- 
wa drogi dojazdowej do budynku Czernia- 
kowska 28a. Wniosek w sprawie wyboru wy- 
konawcy w tzw. trybie z wolnej ręki został po- 
zytywnie zaopiniowany przez radę osiedla.

STEGNY POŁUDNIE
   Pod koniec września administracja wspól- 
nie z radą osiedla zorganizowała spotkanie       
z przewodniczącymi RDN. 
   W związku z zakończeniem współpracy ze 
Stowarzyszeniem Aktywni dla Stegien,  pod- 
jęte zostały działania zmierzające do nawią- 
zania współpracy z nowym stowarzyszeniem, 
które będzie działać na terenie osiedla.
    Trwa wymiana wodomierzy ciepłej i zimnej 
wody z odczytem radiowym, która przepro- 
wadzana jest w 28 budynkach. Równolegle 
prowadzony jest montaż systemu pomiarów 
telemetrycznych na wodomierzach usytuowa- 
nych w pięciu hydroforniach, kontrolującego 
parametry przepływu i ciśnienia wody oraz 
wykrywającego i informującego zdalnie admi- 
nistrację o sytuacjach awaryjnych.
    Ponadto, w ostatnim czasie zakończono wy- 
mianę ciepłomierzy w budynkach Egejska 15, 
17A, 17B, 17. Przeprowadzono także demon- 
taż z utylizacją azbestu w pionach na klat- 
kach schodowych w sześciu budynkach. Ad- 
ministracja zwróciła się do Wydziału Ochrony 
Środowiska o refundację kosztów demonta- 
żu i utylizacji azbestu. Wykonana została mo- 
dernizacja altan śmietnikowych przy ul. Egej- 
skiej oraz Capri 2.Trwa remont loggii i balko- 
nów w 10 budynkach oraz modernizacja kla- 
tek schodowych i parteru w budynkach Bar- 
celońska 9 i Iberyjska 7, a w budynkach Egej- 
ska 13 i Nicejska 1 zainstalowany został moni- 
toring. Zlecono przygotowanie dokumentacji 
projektowej remontu nawierzchni ulicy Bar- 
celońskiej i miejsc parkingowych.
   Służby administracji usunęły 44 drzewa na 
podstawie decyzji Wydziału Ochrony Środo- 
wiska, usuwano również wiatrołomy i wy- 
wroty po wichurach na terenie całego osiedla. 
Rada osiedla przyjęła plan zgodnie z którym 
w 2017 roku zasadzonych zostanie 70 drzew 
i 197 krzewów. Przeprowadzono cięcia pie- 
lęgnacyjne krzewów oraz drzew wraz z usu- 
nięciem suszu.

   

Z ŻYCIA 
OSIEDLI

opr. red.

CIEKAWE LICZBY
80 500 zł - koszt organizacji Walnego 
Zgromadzenia Członków w 2016 roku.

430 000 hektarów - łączna powierz- 
chnia gruntów o nieuregulowanym 
stanie prawnym we władaniu warszaw- 
skich spółdzielni mieszkaniowych.

130 000 000 zł -  wynoszą zaległości 
czynszowe Polaków (według Biura 
Informacji Gospodarczej). Z  tego 29 
mln zł wynoszą długi mieszkańców 
Warszawy.
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MSM „Energetyka” pozyskała certyfikat 
jakości ISO 9001, który potwierdza 
zgodność funkcjonującego w spółdzielni 
systemu zarządzania jakością  (SZJ) w za- 
kresie zarządzania i administrowania 
nieruchomościami z wymogami normy 
PN-EN ISO 9001.

  Literatura na temat ISO jest spora. W przewa- 
żającej większości są to jednak opracowania 
o normie, a nie o jej efektach i pisane przez 
ekspertów i dla ekspertów. My postaramy się 
w przejrzysty sposób przedstawić wszystko, 
co istotne w tym zakresie. 

Czym jest ISO?
   Zacznijmy od wyjaśnienia czym dokładnie 
jest certyfikat ISO. Norma ISO 9001 zawiera 
zestaw wymagań odnoszących się do zasad 
zarządzania przedsiębiorstwem lub organi- 
zacją. Do głównych wymagań normy ISO 
9001 należą m.in.: 
- stworzenie sprawnego i przejrzystego syste- 
mu organizacji i zarządzania, 
- szybkie identyfikowanie i skuteczne rozwią- 
zywanie problemów, 
- minimalizacja popełnianych błędów, 
- sprawowanie stałego nadzoru nad doku- 
mentacją powstającą w organizacji. 
   W przypadku urzędu, czy też instytucji jak 
spółdzielnia, chodzi także - a może przede 
wszystkim - o jakość usług administracyj- 
nych na rzecz członków i dokonywanie syste- 
matycznych analiz dotyczących zadowolenia 
klientów.  Wprowadzenie i przestrzeganie 
norm ISO ma także na celu optymalizację 
czasu i zasobów poświęcanych na niezbędne 
działania.
   Aby otrzymać certyfikat należy spełnić (i na- 
stępnie przestrzegać) wszystkie wymagania 
zawarte w normie.  Zapoznaniem się z proce- 
durami i umiejętnemu ich stosowaniu poświę- 
cone były szkolenia dla pracowników prowa- 
dzone od końca zeszłego roku w poszcze- 
gólnych osiedlach i biurze Zarządu. Ważnym 

elementem było stworzenie tzw. księgi jakoś- 
ci, która zawiera procedury działania i ustala 
standardy pracy. W przypadku „Energetyki”  
w znacznej mierze było to opisanie i usyste- 
matyzowanie procedur, które funkcjonują 
już w spółdzielni, co w ocenie osób certy- 
fikujących świadczy o wysokim poziomie za- 
rządzania. Istotne, by pamiętać, iż przez za- 
rządzanie nie należy rozumieć wyłącznie pra- 
cy i decyzji Zarządu, ale całokształt działań 
wykonywanych przez pracowników. Za ich 
właściwą realizację odpowiedzialny jest peł- 
nomocnik Zarządu ds. jakości, którym został  
Marek Linkiewicz. 

Mieszkaniec też klient
  W kontekście certyfikatu ISO 9001 często 
mówi się o klientach, dlatego spotkać się 
można z zarzutem, że jest to dobre dla firm. 
Owszem, ISO jest gwarantem określonej ja- 
kości produktów lub usług, których mogą 
oczekiwać klienci danej firmy. Ale klienci są 
dziś wszędzie, dlatego oprócz firm „stem- 
pelki” ISO można dziś spotkać w instytucjach 
samorządowych (np. urzędy miast, pracy), 
szkołach i uczelniach wyższych, placówkach 
ochrony zdrowia, a nawet komisariatach po- 
licji (chociaż wizyt w tych ostatnich nie życzy- 
my nikomu). Nie jest to więc przeznaczone 
tylko dla firm i dziś w Polsce znaczkiem 
jakości ISO może się   pochwalić ponad 13 
tysięcy podmiotów, zaś na świecie różne wer- 
sje ISO posiada ponad 1,5 mln 
firm i organizacji.
  W spółdzielni też są klienci - to 
niewątpliwie mieszkańcy, któ- 
rym spółdzielnia „sprzedaje” 
swoje usługi, które mają być 
jak najlepszej jakości i dostar- 
czane po jak najlepszych ce- 
nach (czyli aby finalnie koszty 
utrzymania mieszkania były 
jak najniższe, przy zachowaniu 
odpowiedniej jakości). Jednak 
to nie jedyny aspekt relacji, 

których wyższą jakość ma zagwarantować 
certyfikat ISO - administracje osiedli i i biuro 
Zarządu nie funkcjonują wyłącznie na linii 
spółdzielnia - mieszkaniec. „Energetyka” nie 
jest zawieszona w próżni i każdego dnia spo- 
ra część z 360 pracowników wchodzi w in- 
terakcje z firmami (sprzątającymi, remontują- 
cymi, dostarczającymi usługi i towary), urzę- 
dami i różnymi organizacjami, które mają 
wpływ na to, jak działa spółdzielnia. Od ja- 
kości zarządzania tymi relacjami (lub używa- 
jąc języka normy ISO: procesami) zależy, jak 
finalnie będą zaspokajane potrzeby miesz- 
kańców. 

Zalety i wady
   Eksperci od zarządzania i osoby zarządza- 
jące organizacjami posiadającymi ISO w zde- 
cydowanej większości wskazują na pozytyw-  
ne efekty z funkcjonowania zgodnie z norma- 
mi certyfikatu. Aczkolwiek nie brak głosów, 
że w pewnych aspektach nie wpływa on na po- 
prawę sytuacji podmiotu, który go uzyskał. 
  System zarządzania jakością w organiza- 
cjach przynosi szereg korzyści takich jak po- 
prawa sprawności obsługi, przejrzystość              
i ujednolicenie zasad postępowania w róż- 
nych sprawach, efektywne reagowanie na 
skargi. Generalnie korzyści płynące z wdro- 
żenia systemu zarządzania jakością zgodne- 
go z wymaganiami normy ISO 9001 można 
podzielić na trzy grupy: 

CO ZMIENI W FUNKCJONOWANIU „ENERGETYKI” UZYSKANIE ISO 9001 I CZEGO MOGĄ OCZEKIWAĆ 
MIESZKAŃCY?

SPÓŁDZIELNIA Z CERTYFIKATEM

Reklama

JAK WPROWADZANO ISO 9001?
Działania związane z przygotowaniem do pozyskania certyfikatu rozpoczęły 
się pod koniec ubiegłego roku. Firmą odpowiedzialną za przygotowanie do 
uzyskania certyfikatu była Ogólnopolska Izba Gospodarki Nieruchomościami 
(OIGN). Przygotowywanie pracowników spółdzielni (szkolenia, dostosowywa- 
nie procedur) jest przeprowadzane etapami. W pierwszej fazie miało miejsce 
na osiedlach Sadyba, Bernardyńska i Idzikowskiego oraz w biurze Zarządu. 
Obecnie prowadzone jest na osiedlach Stegny Północ i Sielce , gdzie powinno 
zakończyć się do końca bieżącego roku. Od początku 2017 r. analogiczne 
czynności będą prowadzone na osiedlach Stegny Południe i Stegny Rożek. 
W marcu przeprowadzony został audyt przez OIGN. Następnie w maju audyt 
wykonała instytucja certyfikująca TÜV Nord Polska, która we wrześniu 
przyznała „Energetyce” certyfikat.
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1) orientacja na klienta i doskonalenie jakoś-
ci świadczonych dla niego usług;

2) uporządkowanie prowadzonej działalno- 
ści poprzez planowanie wszystkich dzia- 
łań, eliminację zbędnych lub dublujących 
się działań, precyzyjne określenie za- 
kresów odpowiedzialności i uprawnień, 
sprawny obieg dokumentów i informacji;

3) zwiększenie efektywności zarządzania po- 
przez optymalizację procesów realizowa- 
nych w organizacji.

   Z kolei krytycy wskazują głównie na zwięk- 
szenie biurokracji oraz koszty samego uzys- 
kania, a następnie utrzymania certyfikatu. 
Potwierdzają to badania przeprowadzone 
przez Portal Badań Online wśród osób odpo- 
wiedzialnych w firmach i organizacjach za 
wdrożenie ISO (ankietowano 509 podmiotów 
z całej Polski). Wśród najważniejszych ko- 
rzyści z wdrożenia ISO wymieniano: podnie- 
sienie prestiżu firmy, usprawnienie obiegu 
dokumentów, poprawa jakości usług i popra- 
wa komunikacji wewnętrznej. Na drugim bie- 
gunie (czyli na co ISO wpłynęło w najmniej- 
szym stopniu) znalazła się redukcja kosztów. 
  Czy zatem ISO przyniesie „Energetyce” 
oszczędności? Doświadczenia organizacji 
posiadających certyfikat pokazują, że nie, 
ale też nie prosta redukcja wydatków jest ce- 
lem ISO 9001. Raczej pomoże kontrolować z 
jednej strony wzrost kosztów, a z drugiej 
minimalizować nadzwyczajne wydatki, jak 
np. likwidacja usterek, których można było 
uniknąć. Przyjęcie określonych standardów 
działania ma również na celu minimalizację 
błędnych decyzji i działań narażających orga- 
nizację na nieprzewidziane wydatki i ich nie- 
kontrolowany wzrost. W tym kontekście prze- 
strzeganie ISO można porównać do regular- 
nych wizyt u lekarza i okresowych badań - nie 
będziemy od nich zdrowsi, ale pomagają 
uniknąć chorób i kosztów z tym związanych. 
   W przytaczanych badaniach aż 64 procent 
odpowiadających nie odnotowało negatyw- 
nych skutków wdrożenia ISO. Tylko 15 pro- 

cent wskazało na wady, wśród nich na zwięk- 
szenie biurokracji i wzrost kosztów. Co rów- 
nież obiecujące w kontekście „Energetyki”, 
przeprowadzone analizy pokazują, że naj- 
większe korzyści z certyfikowania odczu- 
wają firmy zatrudniające powyżej 250 pra- 
cowników. Aż 95 procent takich firm wska- 
zuje na poprawę jakości zarządzania, pod- 
czas gdy w małych firmach jest to 73 proc. 

  W podsumowaniu badań PB Online, dziewię- 
ciu na dziesięciu pytanych uznało, że opłaca- 
ło się (zdecydowanie, lub raczej się opłacało) 
wdrożenie ISO 9001.

Certyfikat kontra mieszkaniec
  Język zarządzania określa wprowadzenie 
normy jako „optymalizację procesów”, co         
w pewnym uproszczeniu oznacza wypraco- 
wanie jak najsprawniejszych i generujących 
jak najniższe koszty funkcjonowania sche- 
matów postępowania. Konkretyzując to, naj- 
lepiej odwołać się do zgłoszenia awarii w ad- 
ministracji. Do pozyskania certyfikatu nie- 
zbędne było opisanie procesu i usystematy- 
zowanie procedury działania. W efekcie opi- 
sania zgodnie z normą  ISO, w każdej admi- 
nistracji proces reakcji na takie zgłoszenie          
i rozwiązania problemu powinien wyglądać 
tak samo, oprócz tego istnieją mechanizmy 
kontroli, które pozwalają reagować, gdy z ja- 
kiś powodów nie podjęto adekwatnych dzia- 
łań, lub reakcja trwała zbyt długo. Potwier- 
dza to Krzysztof Kuciński, kierownik admini- 
stracji osiedla Sadyba: - Widzimy przede 
wszystkim poprawę jakości w dokumentacji, 
jej obiegu i archiwizowaniu. Drugi istotny 

element to sprawniejsze „wyłapywanie” i rea- 
gowanie na błędy. ISO 9001 pomaga nam eli- 
minować ryzyko pomyłek w działaniu do mi- 
nimum  - mówi kierownik. 
  Jak będzie to wyglądać w praktyce? Dla 
przykładu określona zostanie pożądana licz- 
ba interwencji mieszkańców w sprawie czy- 
stości na osiedlu. Jeśli w rzeczywistości bę- 
dzie ich więcej, dla odpowiedzialnych za to 
pracowników będzie to sygnał, iż należy in- 
terweniować: określić przyczyny i podjąć dzia- 
łania. ISO 9001 zobowiązuje także do odpo- 
wiedniego nadzoru nad jakością działań zle- 
conych na zewnątrz, co w kontekście „Energe- 
tyki” ma spore znaczenie - właściwie wszyst- 
kie prace remontowe jak i część konserwacji 
wykonywana jest przez firmy zewnętrzne, 
które jakością (lub jej brakiem) kształtują 
ocenę spółdzielni wśród mieszkańców. 

Nic na zawsze
   Elementem szkoleń jest pokazanie nie tylko 
jak prawidłowo wdrożyć system zarządza- 
nia, ale  jak powinien on właściwie funkcjo- 
nować przez lata. Istotne jest właśnie to fun- 
kcjonowanie, gdyż   przyznanie certyfikatu 
nie jest daną raz na zawsze nagrodą za prze- 
prowadzone jednorazowo zmiany lub szko- 
lenia, ale jest gwarancją, że odpowiednia ja- 
kość jest przestrzegana cały czas. Zwraca na 
to uwagę także Grzegorz Okoński, zastępca 
przewodniczącego Rady Nadzorczej, który   
w pracy zawodowej zarządza organizacją po- 
siadającą certyfikat ISO. - „Energetyka” zna- 
lazła się w elitarnym klubie najlepiej zarzą- 
dzanych spółdzielni mieszkaniowych w Pol- 
sce. Certyfikat ISO to potwierdzenie wdroże- 
nia całościowego systemu zarządzania ja- 
kością oraz jego ustawicznego usprawnie- 
nia. To zapewnia nam wysoką jakość i stałe 
doskonalenie działania naszej spółdzielni           
- mówi Grzegorz Okoński.
   - Certyfikat nie jest celem, ale drogą do celu. 
Jego uzyskanie i utrzymanie oznacza ko- 
nieczność konsekwentnego przestrzegania 
wytycznych przyjętej normy, do czego wiele 
firm niestety nie jest przygotowanych. ISO 
przynosi długofalowe korzyści, ale wyłącznie 
tym przedsiębiorstwom, dla których jest ele- 
mentem strategii rozwoju a nie kolejnym zdo- 
biącym gabinet prezesa dyplomem, który 
>warto mieć, żeby móc się pochwalić<. Za- 
tem, jeżeli nie dojdzie do zasadniczej zmiany 
w świadomości wszystkich uczestników orga- 
nizacji, w rozumieniu pojęcia jakości, utrzy- 
manie certyfikatu będzie zagrożone - prze- 
strzega Joanna Michalak z Uniwersytetu Łódz- 
kiego w opracowaniu „O przesłankach zmian 
w funkcjonowaniu organizacji, czyli moda na 
zmiany”.
    Sprawdzanie, czy przestrzegane są wytycz- 
ne ma miejsce co roku przez zewnętrznych 
audytorów. Jeśli okaże się, że „Energetyka” 
obniżyła jakość, traci prawo do posługiwania 
się certyfikatem. By tak się nie stało, na co 
dzień za trzymanie standardów odpowiada 
pełnomocnik ds. jakości.

Okiem praktyka
Komentuje Grzegorz Jakubiec, Prezes Zarządu spółdzielni „Słu-
żew nad Dolinką”, która posiada certyfikat ISO 9001 od 2008 r.
    ISO porządkuje wiele spraw, zwłaszcza wewnątrz organizacji. Po 
pewnym czasie korzyści doceniają też mieszkańcy, którzy widzą, że 
podnosi się poziom obsługi, a administracja działa według określo- 
nych procedur, oraz w sposób przewidywalny i powtarzalny reaguje        
i rozwiązuje problemy. 

    Ważnym aspektem jest fakt, że nie jest to kwestia jednorazowa, ale określony wysoki po- 
ziom trzeba trzymać stale, bo błędy są wyłapywane na bieżąco, a dodatkowo regularnie 
spółdzielnia jest kontrolowana przez audytorów. Muszę przyznać, że ma to znaczenie z psy- 
chologicznego punktu widzenia - pracownicy stale są zmobilizowani i dbają, by unikać błę- 
dów w pracy. Cenne są też same kontrole zewnętrzne audytorów. Pracują oni z wieloma 
organizacjami, w tym też ze spółdzielniami mieszkaniowymi i często pełnią funkcję dorad- 
ców. Otrzymujemy nie tylko zalecenia pokontrolne, ale także możemy liczyć na rady i spo- 
strzeżenia, które często dodatkowo usprawniają naszą pracę. 
   Trzeba się liczyć, że początkowo może być więcej tzw. biurokracji, ale po jakimś czasie 
obciążenie z tym związane spada do minimum i zaczyna się doceniać korzyści z tego płyną- 
ce, jak np. bezproblemowe poruszanie się po gromadzonej przez lata dokumentacji.

Certyfikaty ISO, choć coraz powszech- 
niejsze, wciąż są wyróżnikiem dla 
organizacji. W Polsce może się nimi 
pochwalić jeden procent zarejestro- 
wanych podmiotów gospodarczych. 
Wśród spółdzielni mieszkaniowych 
odsetek ten jest jeszcze mniejszy

„

Mariusz Ilnicki
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    Zarząd przygotował i przedstawił Radzie 
Nadzorczej sprawozdanie z działalności za 
pierwsze sześć miesięcy roku. W tym okresie 
opłaty z niewielką nadwyżką pokryły koszty 
związane z utrzymaniem lokali. Gorzej sytua- 
cja przedstawia się w rozbiciu na osiedla: na 
pięciu z nich są nieruchomości w przypadku 
których koszty były wyższe niż opłaty. Na ze- 
ro wyszły tylko Bernardyńska i Idzikowskie- 
go, zaś po uwzględnieniu korekty za energię 
cieplną, dodatni bilans ma także osiedle Steg- 
ny Północ. Sąsiednie Stegny Południe od ma- 
ja wprowadziły program naprawczy mający 
docelowo zlikwidować brak pokrycia kosz- 
tów w opłatach. Dodatkowo na osiedlu prze- 
prowadzono audyt, który ma pomóc w roz- 
wiązaniu problemu.  
   Dobrze prezentują się z kolei wyniki z pozo- 
stałej działalności gospodarczej (głównie 
wynajem lokali użytkowych), z której spół- 
dzielnia uzyskała dochód netto 3,64 mln zł. 
Na wynik ten składają się także dochody biu- 
ra Zarządu, którymi głównie są odsetki od 
lokat terminowych. Niestety te w ostatnim 
czasie są na rekordowo niskim poziomie. 

    W konsekwencji spłat pożyczek na remonty 
o 3,4 mln zł zwiększył się stan Centralnego 
Funduszu Remontowego, który wyniósł 37,8 
mln zł. Ponadto, na koniec czerwca wszystkie 
osiedla spłaciły pożyczki na termomoderni- 
zację. Łącznie na ten cel z CFR przeznaczono 
47,64 mln zł. Dzięki temu w spółdzielni ocie- 
plono wszystkie budynki, które tego wymaga- 
ły, a termomodernizacja była możliwa bez ko- 
nieczności zaciągania kredytów w bankach. 
  Zgodnie z planem rocznym, do końca czerw- 
ca powinny zostać przeprowadzone prace re- 
montowe o wartości 14,8 mln zł. Ostateczne 
udało się zrealizować remonty za 8,26 mln 
zł. Jako przyczyny niskiego wykonania planu 
sprawozdanie wymienia niestabilność uzgod- 
nień administracji osiedli z mieszkańcami            
i unieważnienie postępowań przetargowych.
   Z planu remontów na bieżący rok wynika, że 
mieszkańcy mogą spodziewać się sporej po- 
prawy wyglądu swoich klatek schodowych. 
Na ten cel w tym roku przeznaczono blisko 
6,2 mln zł, czyli co piątą złotówkę wydawaną 
na remonty w „Energetyce”. Jeszcze w po- 
przednim roku dominowały prace związane 

z kwestiami bezpieczeństwa, a na tzw. popra- 
wę estetyki przeznaczano zaledwie 10 proc. 
budżetu na remonty. 
  Sprawozdanie pokazuje, że utrzymuje się 
relatywnie niskie zadłużenie w opłatach za 
lokale. Wynosi ono 4,7 proc. rocznego wy- 
miaru opłat, co daje kwotę 6,48 mln zł. Naj- 
sumienniej terminowego uiszczania opłat 
pilnują mieszkańcy z Bernardyńskiej (2,4 
proc.) i Sielc (3,4 proc.), na drugim biegunie 
znajdują się mieszkańcy „Rożka” (6,1 proc.) 
oraz Sadyby (5,1 proc.). „Energetyka” stale 
prowadzi działania zmierzające do odzyska- 
nia należnych opłat. Wobec mieszkańców, 
którzy nie wykazują chęci spłaty zadłużenia 
na drodze ugodowej, rozpoczynane są po- 
stępowania egzekucyjne prowadzone przez 
komorników. W rezultacie w pierwszym pół- 
roczu tego roku odbyło się 15 licytacji miesz- 
kań, kolejnych 13 zostało odwołanych z po- 
wodu spłaty zadłużenia. 
   Zatrudnienie w spółdzielni regularnie się 
zmniejsza i wynosi 361,7 etatu (względem 
368 na koniec zeszłego roku). Średnie wyna- 
grodzenie brutto to 4230 zł. 

SPRAWOZDANIE Z DZIAŁALNOŚCI SPÓŁDZIELNI W OKRESIE STYCZEŃ-CZERWIEC 2016

„ENERGETYKA” PO PIERWSZYM PÓŁROCZU

Przyjęto założenia do planu na 2017 r.
Grosz więcej na zarządzanie ogólne      
   
   Wzrost kosztów zarządzania ogólnego o 1 gr (do 27 gr za mkw mie- 
sięcznie) i dopuszczalny wzrost środków na wynagrodzenia dla pra- 
cowników do 2,5 proc. - m.in. takie wskaźniki znalazły się w przyję- 
tych przez Radę Nadzorczą założeniach i podstawowych wskaźnikach 
do planu gospodarczego spółdzielni na przyszły rok. Wzrost kosztów 
zarządzania ogólnego powodowany jest decyzją o intensyfikacji dzia- 
łań w sprawie regulacji stanu prawnego gruntów.
  Przyjęty dokument precyzyjnie określa również harmonogram plano- 
wania prac remontowych na przyszły rok. Zaplanowanie z wyprzedze- 
niem umożliwia rozpoczęcie części przetargów i działań już w pierw- 
szych miesiącach roku i równomierne rozłożenie remontów.

   Uchwała o wskaźnikach zakłada także konieczność równoważenia 
poziomu kosztów i opłat za mieszkania. „Nie można na etapie planu 
pogłębiać występujących w ubiegłych okresach niedoborów kształtu- 
jąc w planie na rok 2017 stawki opłat za lokale mieszkalne poniżej 
kosztów ich utrzymania” - czytamy w planie. Dopuszczalne jest także 
pokrycie ewentualnych deficytów nadwyżką bilansową za obecny rok 
(decyzję o jej podziale podejmuje WZCz).  Nowością jest konieczność 
wyodrębnienia w planach gospodarczych osiedli kosztów programów 
działalności społecznej, kulturalnej i sportowej. 
   O zmianach opłat spółdzielnia ma powiadamiać mieszkańców  z co 
najmniej 14-dniowym wyprzedzeniem - jeśli są to zmiany opłat nieza- 
leżnych do „Energetyki”, i z co najmniej 3-miesięcznym wyprzedze- 
niem w przypadku opłat eksploatacyjnych, czyli zależnych od spół- 
dzielni. Uchwała w tej sprawie została przyjęta na wrześniowym po- 
siedzeniu Rady Nadzorczej. 

Reklama
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   Już po raz trzeci rozdano nagrody Liderom Spółdzielczości 
Mieszkaniowej - czyli spółdzielniom, które w sposób wyjątkowy 
dbają o swoje zasoby i lokatorów. „Energetyka” została wyróż-
niona w kategorii spółdzielni największych bez przychodu z in- 
westycji.
    Wręczenie nagród odbyło się na zamku w Gniewie, a spółdzielnię 
reprezentował zastępca przewodniczącego Rady Nadzorczej 
Grzegorz Okoński. Dodatkowo, podczas gali przedstawiciele or- 
ganizacji TÜV Nord Polska uroczyście wręczyli reprezentantowi 
„Energetyki”  certyfikat ISO 9001.
   Organizatorzy podkreślają, że poprzez konkurs chcą pokazać           
i promować wieloaspektowość działalności spółdzielni mieszka- 
niowych, które nie tylko zarządzają budynkami, ale także trosz- 
czą się o obiekty wspólne, takie jak np. domy kultury, place za- 
baw, i które ze swoją działalnością wychodzą daleko poza 
osiedla.

ZJAZD PRZEDKONGRESOWY W LEGIONOWIE
   Kongres Spółdzielczości to zwoływany co cztery lata najwyższy organ samorządu spółdzielców wszystkich branż i sektorów. VI Kongres 
odbędzie się w grudniu tego roku, a poprzedzony jest zjazdami, na których wybierani są delegaci. Zjazd spółdzielni mieszkaniowych woje- 
wództwa mazowieckiego odbył się we wrześniu w Legionowie, a „Energetykę” reprezentowali wybrani przez WZCz Kazimierz Kostecki z Rady 
Nadzorczej oraz członek Zarządu Leszek Kaczmarski.
   Podczas debaty na zjeździe - oprócz stałych tematów jak konieczność zmian w prawie oraz potrzeby promowania spółdzielczości - nie 
zabrakło głosów krytycznych. Za największą słabość ruchu spółdzielczego występujący uznali starzenie się osób działających w spółdziel- 
niach, oraz z jednej strony niechęć do zmiany pokoleniowej, a z drugiej strony niewielkie zainteresowanie działaniem wśród ludzi młodych.
     W całej Polsce jest 3722 czynne spółdzielnie mieszkaniowe, z tego 800 w woj. mazowieckim. Na Kongresie spółdzielczość mieszkaniową 
reprezentować będzie 217 delegatów, z tego 42 z Mazowsza. 

    Wrześniowe plenum Rady Nadzorczej przyjęło ramowy plan pracy Rady 
do czerwca 2017, a także sprawozdanie Zarządu z działalności spółdziel- 
ni za pierwsze półrocze. Rada zatwierdziła także wnioski o pożyczki           
z Centralnego Funduszu Remontowego na ponad 2 mln zł oraz przyjęła 
założenia do planu gospodarczego spółdzielni na przyszły rok. 
  Posiedzenie rozpoczęło się od informacji o siedmiu uchwałach rad 
osiedli Sadyba, Sielce, Stegny Południe i Stegny Rożek. Rada Nadzorcza 
uchyliła jedną uchwałę rady osiedla Sadyba, z kolei decyzja o uchwale        
z Stegien Południe została przełożona na następne posiedzenie. 
   Następnie Zarząd zaprezentował sprawozdanie z działalności za pierw- 
sze półrocze 2016 roku, podjęto także uchwałę dotyczącą założeń i pod- 
stawowych wskaźników do planu gospodarczego spółdzielni na przy- 
szły rok - szczegółowo piszemy o tym na stronie 7.
   Rada zaakceptowała siedem wniosków o pożyczki z CFR na łączną kwo- 
tę 2,15 mln zł. Z powodu uporczywego zakłócania porządku wykluczo- 
no z „Energetyki” jedną osobę, ponadto członkowie Rady wyrazili zgodę 
na rozpoczęcie procedury sądowego nakazu sprzedaży lokalu. 
   Miesiąc wcześniej, podczas wrześniowego plenum, odbyła się żywa, 
ponad półtoragodzinna dyskusja na temat braku regulacji stanu prawne- 
go do części gruntów „Energetyki”. Bezpośrednim powodem była pre- 
zentacja przez Zarząd wyników opracowania geodezyjnego przygoto- 
wanego przez geodetę dla osiedli Stegny Północ i Idzikowskiego (pisaliś- 
my o tym w poprzednim numerze M6). Oprócz wyników opracowania bie- 
żącą sytuację (w tym w kontekście zmian w Urzędzie Miasta st. Warszawa 
dotyczących spraw reprywatyzacji) i efekty swojej pracy przedstawiła ko- 
misja ds. terenowo-prawnych. Podsumowaniem dyskusji nad tym punk- 
tem porządku było zobowiązanie Zarządu do przedstawienia koncepcji 
dalszych działań w zakresie procesu regulacji stanu prawnego gruntów 
spółdzielni. 

M6.

OBRADY RADY - Z POSIEDZEŃ RADY 
NADZORCZEJ

Lider Spółdzielczości Mieszka- 
niowej dla „Energetyki”
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   Budowa nowego budynku na Sielcach nabie- 
ra tempa. Wykonawca, firma Alisma Construc- 
tion, zakończyła prace przy fundamentach          
i wykonuje prace konstrukcyjne garażu pod- 
ziemnego. Równocześnie do spółdzielni zgła- 
szają się kolejni członkowie zainteresowani 
mieszkaniami w nowej inwestycji.
   Prace rozpoczęły się w kwietniu - przez ten 
czas powstały fundamenty, do budowy któ- 
rych użyto aż 2600 ton betonu. To tyle ile 
mniej więcej waży 2000 średniej wielkości sa- 
mochodów. Całość została uszczelniona  no- 
woczesnymi materiałami, dzięki czemu w bu- 
dynku nie będzie problemu podmokłych piw- 
nic, co nie jest rzadkością w tej części miasta.   

    W dziewięciokondygnacyjnym budynku bę- 
dzie 138 mieszkań o powierzchni od 33 mkw 
do 97 mkw. Oprócz tego zaplanowano 28 ko- 
mórek lokatorskich oraz miejsca postojowe 
w garażu podziemnym. Na parterze znajdą 
się natomiast lokale użytkowe. Oddanie bu- 
dynku do użytku zaplanowane jest na  czwar- 
ty kwartał 2018 roku.
  Planowany wstępny koszt budowy lokalu 
mieszkalnego ustalony został w wysokości 
6966 zł/mkw (6450 zł + 8% VAT). Koszty bu- 
dowy lokali są finansowane ze środków wpła- 
canych przez przyszłych właścicieli, ratalnie 
w okresie budowy w miarę postępu prac. Do 
tej pory nabywców znalazło 97 mieszkań,          

w tym wszystkie o najmniejszych metrażach. 
W przypadku kolejnych kilku osób uzgadnia- 
ne są szczegóły. Oznacza to, że na bardzo 
wczesnym etapie budowy właścicieli znalazło 
już 70 procent mieszkań. W ramach ponosze- 
nia kosztów budowy, ich nabywcy wpłacili do- 
tychczas ponad 11 mln zł. 
  Nabywcami są głównie dzieci członków 
spółdzielni i sami członkowie. Dział człon- 
kowsko-mieszkaniowy informuje, że są  jesz- 
cze wolne mieszkania o powierzchni od 64 
do 87 mkw oraz miejsca postojowe. Osoby 
zainteresowane mogą się zgłaszać do biura 
Zarządu spółdzielni przy ul. Zwierzynieckiej 
8A, do działu członkowsko-mieszkaniowego 
w godzinach: 14.00-17.30 (poniedziałek             
i czwartek), 8-12 (wtorek i środa). Kontakt te- 
lefoniczny: 22 841 60 11 wewn. 206 i 207.

Nowy budynek na Sielcach: 
chętnych na mieszkania nie brakuje

M.I.
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  To już pewne, że od stycznia wzrosną opłaty 
związane z mieszkaniem. Więcej zapłacimy za wo- 
dę i prąd, droższa będzie także ochrona i sprzą- 
tanie.
   Ministerstwo Środowiska poinformowało, że ce- 
ny za metr sześcienny wody, w zależności od wiel- 
kości miasta, wzrosną od 15 do 40 groszy. Ozna- 
cza to, że czteroosobowa rodzina za wodę zapłaci 
rocznie o blisko 30 zł więcej.  Podwyżka jest wyni- 
kiem zmiany Prawa wodnego i konieczności wpro- 
wadzenia opłaty za zużycie wody. Nowe przepisy 
wdrażać mają do polskiego prawa dyrektywy unij- 
ne, które mówią o tzw. zwrocie kosztów usług wod- 
nych. Bez implementacji tych przepisów nie bę- 
dzie się można starać o fundusze unijne np. na in- 
frastrukturę przeciwpowodziową. Dużo bardziej 
pesymistycznie wpływ zmiany prawa na ceny wody 
widzi Izba Gospodarcza „Wodociągi Polskie” 
(IGWP). Z wyliczeń Izby wynika, że po wejściu w ży- 
cie nowego Prawa wodnego roczne wydatki cztero- 
osobowej rodziny zwiększą się rocznie o 80-88 zł. 
W Warszawie wzrost wyniesie blisko jedną piątą 
(18,3 proc.). Aktualnie stawka za metr sześcienny 
wody i ścieków wynosi 11,47 zł/m³. Po podwyżce 
będzie to 13 zł/m³.
   Po raz pierwszy od dłuższego czasu możemy 
spodziewać się wyraźnego wzrostu rachunków za 
prąd. Najbardziej wzrośnie tzw. opłata przejścio- 
wa, która obecnie wynosi 3,8 zł miesięcznie, a od 
stycznia będzie ponad dwukrotnie wyższa i wynie- 
sie miesięcznie 8 zł. Ale droższa będzie także sa- 
ma energia elektryczna. Tu z kolei zapłacimy na 
wsparcie spółek energetycznych i ich zakrojonych 
na szeroką skalę planów inwestycyjnych, a także 
na pomoc dla górnictwa i odnawialnych źródeł 
energii. Dziennik „Rzeczpospolita” wyliczył, że          
w przypadku mieszkania o powierzchni 50 metrów 
kwadratowych rachunek za prąd może wzrosnąć 

nawet o około 50-75 zł rocznie z powodu samej tylko podwyżki ceny energii. Do tego 
dodatkowe ok. 50 zł rocznie tytułem opłaty przejściowej. W przyszłym roku trzeba zatem 
przygotować minimum 100 zł więcej na rachunki za prąd.
    Dodatkowo od 1 stycznia 2017 za godzinę pracy wszyscy mają dostawać minimum 13 
zł brutto. Ta wprowadzona przez rząd podwyżka spowoduje m.in. wzrost cen usług firm 
z branży ochroniarskiej i sprzątającej. Do spółdzielni już spływają informacje o koniecz- 
ności podwyżki opłat za ochronę. Jak informuje Piotr Kłodziński, w przypadku biura Za- 
rządu oferta firmy ochroniarskiej jest wyższa o 30  tysięcy zł w skali roku. 
   Pisma z informacją o podniesieniu cen ochrony otrzymała też administracja Stegien Po- 
łudnie. - Aktualne sumy za usługi ochrony wzrosną w zależności od wybranego wariantu 
na budynku o 75 lub 35 proc. w przypadku Bonifacego i 75 lub 15 proc. w przypadku 
Egejskiej. Analogicznie do wybranego wariantu wzrosną ceny ochrony terenu rekrea- 
cyjnego oraz lokali usługowych - informuje Bartosz Jagielski, kierownik administracji. 
Wersja z mniejszym wzrostem ceny zakłada redukcję o jedną osobę pracujących ochro- 
niarzy i wsparcie tzw. e-ochroną. 
   Podobne informacje przysyłają firmy sprzątające - tu również podwyżki cen usług wymu- 
szone wzrostem płacy minimalnej wahają się między 17 a nawet 50 procent.
    Niestety to prawdopodobnie nie koniec podwyżek. Zmiany w prawie i wzrost cen za 
wodę, prąd oraz podniesienie płacy minimalnej, wywoła efekt domina. Najmocniej nowe 
regulacje odczują duże firmy, takie jak elektrownie, elektrociepłownie (elektrownie węg- 
lowe odpowiadają za aż 70 proc. poboru wody w Polsce, przy średniej światowej na pozio- 
mie 7 proc.), ale także rolnicy czy hodowcy ryb. Dodatkowe obciążenia dla nich odbiją się 
z kolei na ich produkcji. Przez droższą wodę więcej zapłacimy za prąd, ciepło, a przez to  
zapewne i za inne towary.

Reklama

OD STYCZNIA 
BĘDZIE DROŻEJ

   Trzeci rok swojej pracy rozpoczęła komisja statutowa. Tworzący ją 
członkowie - w nieco odchudzonym składzie - ustalili kwestie, na któ- 
rych skupią się w okresie do  WZCz w czerwcu 2017 roku. 
   Komisja statutowa skoncentruje się na trzech aspektach: dalszym 
przeglądzie statutu pod kątem usuwania zapisów zbędnych (np. pow- 
tórzeń unormowań występujących w ustawach), ujednolicenia nazew- 
nictwa użytego w statucie, oraz kwestiach postępowania wewnątrz- 
spółdzielczego. 
    Jak informuje przewodnicząca komisji Renata Kołodziej,  członko- 
wie komisji będą do dyspozycji podczas przyszłorocznych zebrań 
osiedlowych. Planowane są także konsultacje z radami osiedli. Od 
grudnia osoby działające w komisji rozpoczną dyżury dla członków 
spółdzielni - pierwszy 6 grudnia o 16.30 w siedzibie spółdzielni                  
(w tym samym terminie w którym dyżuruje przedstawiciel RN), uru- 
chomiony został również specjalny adres e-mailowy na który  moż-   
na przesłać wszelkie uwagi, komentarze i zgłaszać propozycje 
(komisja.statutowa@msmenergetyka.pl). Ponadto na stronie interne- 
towej spółdzielni utworzona została specjalna podstrona zawierająca 

wszystkie informacje i materiały dotyczące nowelizacji statutu.    
   Aktualnie komisję tworzy osiem osób z jedenastu wybranych przez 
WZCz w 2014 roku. Po ostatnim WZCz zrezygnowały Katarzyna Skiba- 
-Gomułka z Sadyby oraz Krystyna Domalewska-Zienkiewicz (Stegny 
Południe, ale do komisji powołana jako ówczesny członek komisji 
samorządowo-organizacyjnej RN). Wcześniej rezygnację złożył Bart- 
łomiej Kachniarz z osiedla Stegny Rożek. Uzupełnienie składu dopusz- 
czalne jest jednak jedynie w rezultacie uchwały WZCz. Stąd też nie są 
możliwe zmiany osobowe członków reprezentujących poszczególne 
osiedla. W myśl zapisów uchwały WZCz powołującej komisję statutową,  
jej członkom nie przysługuje żadne wynagrodzenie.
  Od wiosny 2015 roku gotowych jest osiem uchwał dotyczących 
zmian w statucie MSM „Energetyka”, które dwukrotnie były propono- 
wane na walnych pod głosowanie. W 2015 roku większość biorących 
udział w WZCz zdecydowała o wykreśleniu punktu o zmianach w sta- 
tucie z porządku obrad, w tym roku z kolei nie było wystarczającej 
liczby uczestników WZCz do podejmowania decyzji o jakichkolwiek 
zmianach w statucie (wymagane kworum to 440 członków). 

Komisja statutowa czeka na sygnały od mieszkańców

Mariusz Ilnicki

red.
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   Protest w którym udział wzięło kilkudziesięciu mieszkańców Sielc 
okazał się skuteczny. Zarząd Dróg Miejskich potwierdził, że przez ul. 
Czerniakowską przy Chełmskiej zostanie w przyszłym roku wytyczo- 
ne przejście dla pieszych. O zebrę w tym miejscu walka trwa od lat.
  Nad ulicą Czerniakowską jest pięć kładek. Ta na wysokości Chełm- 
skiej jest wyjątkowa z dwóch powodów: ma kolor niebieski i nie ma 
windy. To duże utrudnienie dla osób niepełnosprawnych, starszych, 
czy rodziców z wózkiem dziecięcym.Najbliższe naziemne przejścia są 
dopiero przy ul. Witosa i ul. Gagarina - kilkaset metrów dalej. Niektó- 
rzy z mieszkańców wracając autobusem od strony Śródmieścia, jadą 
przystanek dalej, gdzie przechodzą przez pasy przy skrzyżowaniu z 
ul. Witosa i ponownie podjeżdżają jeden przystanek.
   Pod koniec września mieszkańcy przeprowadzili protest - zorgani- 
zowali przemarsz ulicą Czerniakowską. Zgłoszona i zarejestrowana 
demonstracja miała eskortę policji, zauważyły ją też warszawskie me- 
dia: TVN Warszawa, TVP 3 i Gazeta Wyborcza. Akcja okazała się sku- 
teczna. ZDM ogłosił, że w tym miejscu zostaną wytyczone pasy wraz   
z sygnalizacją świetlną. Po proteście, jego organizatorzy, przedsta- 
wiciele osiedla i biura Zarządu zostali zaproszeni do ratusza, gdzie 
uzyskali zapewnienie o inwestycji. ZDM poinformował, że do Rady 
Warszawy trafił już wniosek o zabezpieczenie środków na pasy. Jeżeli 
radni zaakceptują przesunięcia w budżecie, piesi skorzystają z nowe- 
go przejścia już jesienią 2017 roku. 
  W spotkaniu w ratuszu wzięli udział organizatorzy protestu - małżeń- 
stwo Zofia i Lech Staniszewscy. Już w czerwcu zbierali oni podpisy pod 
petycją do ZDM-u i władz miasta. Rozstawili stolik przy kładce - do 
składania podpisów nie musieli namawiać przechodzących. W krót- 
kim czasie ich petycję podpisało blisko 500 osób. Następnie narodził 

się pomysł protestu. Staniszewscy przygotowali więc ulotkę informa- 
cyjną, którą następnie rozwiesili po osiedlu. Co ciekawe, walcząc o pa- 
sy, działają bardziej na rzecz sąsiadów, niż dla siebie. - Sam nawet 
tamtędy nie chodzę. Ale te pasy powinny zostać zrobione już dawno        
- mówi Lech Staniszewski. 
   Paradoksalnie, dzięki protestowi miasto…  oszczędzi 2 mln zł. Miesz- 
kańcy zabiegali o ułatwienie od lat, słali pisma do urzędników, infor- 
mowali o problemie radnych, interweniowali w mediach. W ostatnim 
czasie ZDM deklarował, że wyposaży kładkę w pochylnie (to jedna             
z ostatnich kładek w stolicy bez windy lub pochylni), ale ze względu na 
koszty szacowane na około 3 mln zł, z modernizacją zwlekano. Wyty- 
czenie pasów i przygotowanie świateł  ZDM szacuje na 1 mln zł. 
   W piątek 14 października protest powtórzono, by jak mówi Lech 
Staniszewski, miasto pamiętało o obietnicy. Ponownie przyszło kilka- 
dziesiąt osób. red.
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WYCHODZILI SOBIE PASY!

   Od października administracja osiedla Sadyba nie przekazuje już 
członkom swojej rady osiedla żadnych dokumentów związanych z fun- 
kcjonowaniem osiedla i pracą w radzie osiedla. Nie znaczy to bynajmniej, 
że trzeba bić na alarm. Każdy członek rady osiedla otrzymał smartfon     

i tablet do pracy, a wszystkie niezbędne materiały udostępniane są w wersji elektronicznej. Tym samym z posiedzeń rady wyeliminowano papie- 
rowe dokumenty, których przygotowywanie generowało spore koszty. Przekazywanie dokumentów drogą elektroniczną rozpoczęło się w paź- 
dzierniku, a dostęp do nich odbywa się poprzez stronę osiedla, z użyciem loginu i hasła. Oprócz tego administracja założyła każdemu z człon- 
ków rady adresy e-maile w domenie msmenergetyka.pl. - Z pomysłem wyeliminowania papieru, którego na każde posiedzenie rady osiedla zuży- 
waliśmy mnóstwo, wyszliśmy już kilka lat temu, ale dopiero teraz rada podjęła decyzję i przyjęła uchwałę w tej sprawie - tłumaczy Krzysztof 
Kuciński, kierownik administracji osiedla Sadyba.  - Z perspektywy osiedla to czysta oszczędność: przestaliśmy drukować znaczne ilości doku- 
mentów potrzebne na każde posiedzenie rady w liczbie 30 kopii. Spadła ilość zużywanego papieru, rzadziej wymieniamy tonery w drukarkach 
oraz ksero i w ogóle koszty serwisu tego sprzętu będą niższe. Dodatkowo osoby, które wcześniej musiały te wszystkie papiery wydrukować i do- 
starczyć mogą skoncentrować się na innej pracy - dodaje kierownik. 
   Zmiana nie wiąże się z dużymi kosztami dla osiedla. Dotychczas za usługi telefoniczne administracja płaciła około 3500 zł miesięcznie. W ra- 
mach umowy z operatorem wynegocjowano dodatkowe abonamenty dla członków rady osiedla, za symboliczne kwoty zakupiono smartfony i ta- 
blety. Dzięki temu, że wszyscy - pracownicy i członkowie rady osiedla - są w jednej sieci mogą się z sobą komunikować bez ograniczeń w ramach 
abonamentu, miesięcznie mają też do dyspozycji 2 GB danych do pobrania. Sprzęt jest do dyspozycji członków rady na czas ich pracy. Po wygaś- 
nięciu kadencji są  zobowiązani do jego zwrotu. 
   To nie koniec informatycznych zmian na Sadybie. Administracja pracuje nad liftingiem i dostosowaniem do urządzeń mobilnych stron inter- 
netowych osiedla i OEK Sadyba, poprawiony też zostanie wygląd programu służącego do zarządzania kontem opłat. W najbliższym czasie pow- 
stanie również specjalna aplikacja na smartfony umożliwiająca z jednej strony zgłaszanie przez mieszkańców usterek i problemów, a z drugiej 
otrzymywanie na telefon ważnych komunikatów od administracji (np. o przerwie w dostawie prądu).

Sadyba żegna się z papierem

20 LAT TEMU W M6...
M6 towarzyszy Członkom „Energetyki” już ponad 20 lat. W rubryce 
pokazujemy, czym żyła spółdzielnia dokładnie dwie dekady temu.
„Zimowy” numer M6 z 1996 roku w sporej mierze poświęcony był 
kwestiom ogrzewania: opłaty, ich podwyżki i rozliczanie, kwestie 
ocieplenia budynków i problemy mieszkańców z odpowiednim 
nagrzaniem mieszkania… Obecnie zmieniła się technologia grzania, 
zamontowano nowoczesne opomiarowanie, a przede wszystkim 
dokonano termomodernizacji. Ostatnie pożyczki z CFR  na 
docieplenie zostały spłacone w całości w pierwszym półroczu 2016 r.

M6, nr 4, grudzień 1996 r.
Lokali niedogrzanych, czyli takich, które nie „trzymają” obowiąz-
kowego minimum temperatury, nie jest w spółdzielni wiele. Ale 
co to jest, z kolei, owe 18 stopni? Dlatego też, chociaż minimalna 
norma jest zachowana, mniej więcej co dziesiąty spółdzielca 
„Energetyki” uważa, że ma w mieszkaniu za zimno. (…) Istotną 
częścią remontów jest w naszej spółdzielni ocieplanie budynków. 
Według ekspertyz wymaga tego ponad 120 domów. Tymczasem 
rocznie ociepla się, całkowicie lub częściowo, kilkanaście. Włas-
nych środków nie wystarcza, a dotacja budżetowa wciąż maleje. 

M.I.
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M6: Ile lat mieszka Pan w „Energetyce”?
Marek Żyszko: W naszej spółdzielni, na tym samym 
osiedlu i w tym samym mieszkaniu mieszkam od 
42 lat. I nie zamieniłbym się na inne. A miałem taką 
możliwość. Przecież mieszkamy tutaj w parku. Na 
34 hektary powierzchni połowa to tereny praktycz- 
nie parkowe. Na dodatek, co ważne, chociaż sąsie- 
dzi się zmieniali, ale zawsze są sympatyczni i przy- 
jaźni. Czegóż więcej można sobie życzyć?
- Często osoby w Pana wieku mówią: zdrowia,  
ale Pana to chyba nie dotyczy?
- No cóż, całe życie byłem aktywny fizycznie. Sport, 
w pewnym okresie zawodniczo, a teraz od dawna       
i stale rekreacyjnie. Przez wiele lat piesza turystyka 
górska. I tak jakoś Bóg jest łaskaw.
- Wyjaśnia to zatem skąd czerpie Pan energię                
do działania w spółdzielni.
- Zawsze byłem aktywny i taką miałem pracę, więc 
po przejściu na emeryturę powiedziałem sobie, że muszę moje do- 
świadczenie zawodowe i życiowe wykorzystać w działalności społecz- 
nej. A takie możliwości daje nasz samorząd spółdzielczy. I tak już 
trwa to od wielu lat. Póki będę miał siły, a współmieszkańcy będą mieli 
chęć mnie wybierać. Wreszcie, zawsze są inni aktywni mieszkańcy        
z którymi współpraca dawała i daje satysfakcję. Takie miałem szczę- 
ście. Bywało, że miewaliśmy całkiem różne zdania na problemy, ale na 
dłuższą metę zawsze znajdowaliśmy wspólny język. I o to chodzi.
- Co poprawiłby Pan w działaniu i organizacji administracji              
Stegien Południe?
- Może raczej postawmy pytanie czego oczekiwałbym od naszej admi- 
nistracji. Otóż mam zawsze takie oczekiwanie, aby każdy wypełniał 
obowiązki tak, jakby to czynił dla siebie i we własnym dobrze pojętym 
interesie. I wtedy wszyscy będą usatysfakcjonowani.
- Osiedle boryka się z poważnym problemem: w wielu budynkach 
opłaty nie pokrywają kosztów. Ostatnio przeprowadzono nawet 
audyt w tej sprawie. Czy podwyżki wprowadzone od maja tego 
roku rozwiążą problem, czy konieczne będą następne? Niedobory 
dotyczą m.in. nowych budynków, gdzie jest ochrona - w tych 
budynkach zapewne wzrosną także opłaty z tego tytułu w 
związku z podniesieniem pensji minimalnej od stycznia. 
- Przyczyny powstania niedoborów są złożone. Różnice występują 
szczególnie pomiędzy nowymi nieruchomościami a pozostałymi bu- 
dynkami osiedla. Mam nadzieję, że audyt zewnętrzny o którym Pan 
wspominał da szczegółową odpowiedź w tej sprawie. Z jego wynikami 
mamy zapoznać się już wkrótce. Trzeba powiedzieć, że przedłożony 
przez administrację osiedla i przyjęty przez RO tzw. program napraw- 
czy przynosi, jak się po kilku miesiącach jego realizacji wydaje, pewne 
pozytywne efekty. Ale ocena nastąpi oczywiście po podsumowaniu 
rocznym. Zresztą w stosunku do niektórych nieruchomości działania 
wychodzenia z niedoborów będą kontynuowane jeszcze w przyszłym 
roku. Tak to zostało zaplanowane.
   Ochrona nieruchomości i związane z tym koszty dotyczą w zasadzie 
tylko tzw. „nowych budynków”. Te koszty rosną w związku z kolejny- 
mi podwyżkami stawek godzinowych. Miało to miejsce w tym roku         
i nastąpi znowu w przyszłym. Na wysokość stawek nie mamy wpływu. 
- Wciąż nie udaje się zatrudnić zastępcy kierownika ds. technicz- 
nych w administracji. M.in. z tego powodu osiedle jako ostatnie 
będzie przechodziło procedury związane z certyfikatem ISO. Czy 
ten brak wpływa negatywnie na politykę remontową osiedla?
- Oczywiście, odbija się to niekorzystnie na możliwościach w zakresie 

planowania i realizacji remontów. Przecież, 
pomimo powołania p.o.  kierownika tech- 
nicznego spośród inspektorów nadzoru, 
to zakres obowiązków jest w tej sytuacji 
praktycznie podzielony między niego a kier- 
ownika osiedla. W rezultacie obaj mają do- 
datkowe zajęcia. Czy nie cierpią na tym ich 
podstawowe? Z pewnością tak. Ale trzeba 
obiektywnie stwierdzić, że w tej trudnej sy- 
tuacji ich praca jest dobrze oceniana. 
Należy sobie uzmysłowić, że nasze osied- 
le, największe w spółdzielni, jest praktycz- 
nie wielkości powiatowego miasta. A za- 
rządzająca nim administracja jest wielo- 
krotnie mniejsza od aparatu zarządzają- 
cego takim miastem. I w tej sytuacji brak 
kierownika technicznego jest wyraźnie 
odczuwalny. Dodam, że poszukując odpo- 
wiedniego kandydata zorganizowaliśmy  
w ciągu mniej więcej roku cztery konkursy. 
Bez satysfakcjonującego rezultatu! Wnio- 
sek z tego, być może w realiach naszej spół- 
dzielni kontrowersyjny, jest taki, że na 
rynku warszawskim nie jesteśmy niestety 
atrakcyjni finansowo. Na dodatek nasze 
osiedle od lat ma, w porównaniu do innych 

osiedli, najniższe średnie płacowe. Warto to przemyśleć np. na forum 
Rady Nadzorczej. 

- Dziś już z perspektywy kilku lat można ocenić inwestycje                        
w lokale użytkowe w budynkach przy Bonifacego. Osiedle sporo 
się zadłużyło, ale blisko połowa pożyczki została już spłacona...
- Uważam pomysł wykupu lokali usługowych za słuszny. Inwestycja 
spłacana jest bezpośrednio z najmu tych lokali i w najmniejszym stop- 
niu nie obciąża mieszkańców. A po spłacie pożyczki zyskamy dodat- 
kowe - całkiem spore - fundusze, które pomogą modernizować i upięk- 
szać osiedle.

- A propos upiększania osiedla: okazuje się, że ładnie zagospoda- 
rowane oczko wodne będące de facto zbiornikiem odprowadza- 
jącym deszczówkę z nowych budynków przy ul. Egejskiej podzie- 
liło mieszkańców. Chodzi o to, kto ma płacić za jego czyszczenie. 
Dłuższa dyskusja na ten temat wywiązała się na ostatnim plenum 
RN i będzie przedmiotem obrad kolejnego posiedzenia. Czy to 
naprawdę jest tej rangi problem i duże koszty?
- Spór tak naprawdę dotyczy pokrywania kosztów gruntownego czysz- 
czenia, co mniej więcej trzy lata, tych zbiorników retencyjnych. Bo ta- 
ka jest ich prawidłowa nazwa i są one nierozłącznie, technologicznie 
związane z budynkami zadania I-go. Biorąc pod uwagę częstotliwość 
tych operacji koszt nie jest duży nawet dla tych czterech nierucho- 
mości. W mojej opinii chodzi o prostą zasadę - każdy musi płacić swo- 
je rachunki. Ich mieszkańcy uważają jednak, że zbiornik jako teren 
wypoczynkowy służy wszystkim i wszyscy powinni solidarnie płacić 
za jego czyszczenie. Warto dodać, że osiedle i tak ponosi każdego ro- 
ku wynoszące kilkanaście tysięcy złotych koszty na rzecz tych zbior- 
ników. 

PÓŁ ŻYCIA NA 
STEGNACH
Rozmowa z Markiem Żyszko

Reklama

dr inż. Marek Żyszko jest przewodniczącym 
rady osiedla Stegny Południe i członkiem Rady 
Nadzorczej spółdzielni. W przeszłości był 
zawodowym kolarzem, i dziś wciąż – mimo 
ukończonych 80 lat – regularnie jeździ na 
rowerze szosowym, nawet po kilkadziesiąt 
kilometrów dziennie.
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Nie jest to ani największa, ani najstarsza nekropolia w stolicy. 
Jednak cmentarz Czerniakowski pełni szczególną rolę w życiu 
mieszkańców dolnego Mokotowa. Zwłaszcza w okresie święta            
1 listopada. 

     „Tożsamość - to pamięć. Bez pamięci nie ma tożsamości. Pamięć o lu- 
dziach i ich dziele to najważniejszy wymiar historii i najprawdziwszy 
obraz naszej tożsamości. Każda społeczność bez tej historii nie jest     
w stanie określić siebie i zrozumieć swoich korzeni - swojej tożsamości” 
- pisał w książce Karola Mórawskiego „Cmentarze warszawskie” kard. 
Kazimierz Nycz, arcybiskup metropolita warszawski. W przekazie tej 
pamięci i jej utrwalaniu w świadomości kolejnych pokoleń, szczególne 
miejsce zajmują nekropolie. Dla miasta, którego przeszłość nazna- 
czona jest tyloma tragicznymi wydarzeniami, są one jednym z najbar- 
dziej wyraźnych świadectw jego historii. W cmentarzach zapisane jest 
życie narodu, odnajdujemy w nich różnorodności kultur i wyznań, po- 
znajemy zmieniające się na przestrzeni wieków tradycje, obyczaje, 
mody. Są zatem nekropolie elementem dziedzictwa narodowego, któ- 
rego wartości winne być należycie propagowane i zaszczepiane w świa- 
domości kolejnych pokoleń. Są także nieodłącznym elementem prze- 
strzeni miejskiej przypisanej niemal każdej warszawskiej dzielnicy. 
    Najbardziej znane i cenione są Stare Powązki i Powązki Wojskowe, 
cmentarz na Bródnie, czy Wólce Węglowej. Mniej uczęszczane, ale nie 
mniej istotne znajdują się w Wilanowie, Służewie, Tarchominie, czy 
Czerniakowie. Przyjrzyjmy się bliżej tej ostatniej, najbliższej miesz- 
kańcom Sadyby i Stegien. Niestety znikoma ilość materiałów źródło- 
wych znacznie uszczupla wiedzę na temat nekropolii. 
   Gdy przekroczymy bramę główną naszą uwagę zwróci stojący w po- 
bliżu krzyż fundacyjny z inskrypcją następującej treści: „Dn. 11 o sierp- 
nia 1907 r. pomnik wystawiony na pamiątkę założenia i poświecenia 
nowego cmentarza parafialnego przez J. E. ks. biskupa Ruszkiewicza 
za staraniem ks. Marcina Kominka pierwszego proboszcza czernia- 
kowskiego z fundacji Józefa i Józefy z Wojdynów małżonków Wardec- 
kich”. 
   Początki cmentarza są jednak bardziej odległe i należy łączyć je z ów- 
czesną właścicielką dóbr czerniakowskich, księżną Jabłonowską. 
„Przed laty kilkunastu, ś.p. księżna Jabłonowska, jako właścicielka 
majątku Czerniakowa, wyraziła chęć ofiarowania 6 mórg gruntu na 
założenie cmentarza w miejscu, które obierze władza forteczna” -  do- 
nosiło pismo „Słowo” w maju 1906 r. Ambitne plany dziedziczki 
niestety blokowała władza wojskowa. Kilkuletnie starania za każdym 
razem spotykały się z dezaprobatą.  Kościół czerniakowski należał 
wtedy do parafii wilanowskiej, a ta już posiadała nekropolię. Zdaniem 
władz zakładanie nowego cmentarza nie miało żadnego uzasadnie- 
nia. Dopiero po utworzeniu parafii w Czerniakowie obejmującej swoim 
zasięgiem także Siekierki i Sielce uzyskano wszelkie pozwolenia. 
Teraz można już było spisać akt darowizny gruntu. Sprawy się jednak 
znacznie skomplikowały. Księżna zmarła, a jej spadkobiercy, którzy 
przejęli majątek nie mogli w pełni nim zarządzać. Okazało się, że tere- 
ny przeznaczone pod nowy cmentarz dawno przeszły w dzierżawę. 
Odzyskanie pierwotnie planowanej powierzchni wiązałoby się z ogrom- 
nymi kosztami. Mimo wielu starań w pozyskaniu funduszy nekropolię 
ostatecznie założono. Darowany obszar był jednak o połowę mniejszy 
od zmierzonego. „Wczoraj poblizki Czerniaków był świadkiem pięknej 
uroczystości poświęcenia świeżo założonego cmentarza grzebalnego 
(…) W obrzędzie brały udział bractwa i dzieci w bieli, a wśród orszaku 
procesyjnego spora garść inteligencji. (…) Pogoda dopisała i cała uro- 
czystość, z barwnemi procesjami, na tle zieleni i w oświetleniu słonecz- 
nem, przedstawiała widok nad wyraz malowniczy” - relacjonował 12 
sierpnia 1907 r. „Kurier  Warszawski”. 

    W tamtym czasie była to nekropolia o iście wiejskim charakterze. 
Położona z dala od miasta przy skromnej brukowanej drodze wiodącej 
do Wilanowa, zawieszona niemalże w pustkowiu, otoczona łąkami, po- 
lami, z chwilą przyłączenia w 1916 r. Mokotowa do Warszawy sukce- 
sywnie powiększała swój obszar. „Rosnące potrzeby żywych wiązały 
się tu ściśle z potrzebami odchodzących z tego świata”, czytamy            
w książce „Cmentarze warszawskie”. Nekropolia była jeszcze dwu- 
krotnie powiększana: w 1945 i 1951 roku. Dziś przypomina kształ- 
tem trapez. Układ planistyczny tworzą nieregularne, często bardzo wą- 
skie aleje. Nagrobki niemalże są ze sobą zrośnięte, trudno też dotrzeć 
do niektórych mogił, nie wspominając już o wygospodarowaniu jakie- 
gokolwiek miejsca na świeży pochówek. Teren cmentarny wydaje się 
być wielkim nieokiełznanym konglomeratem lastrykowych pomni- 
ków, które duszą się w swojej przestrzeni. Wyraźnie rzucających się     
w oczy, czy też zapadających w pamięci nie spotkamy tu zbyt wiele. 
Niemal identycznie, jak w przypadku większości warszawskich cmen- 
tarzy, nie są to wysmakowane dzieła sztuki. Groby w przeważającej 
części są słabej jakości, powojennej produkcji, w dodatku bardzo cias- 
no stłoczone. Jest to następstwem wiejskich początków cmentarza, na 
którym skromne, tymczasowe pomniczki i niewielka liczba pochów- 
ków dała początek chaosowi organizacyjnemu: groby kopane były            
w przypadkowych lokalizacjach i nie  zostały ujęte w kwatery.  Wyróż- 
nia się jeden, który rzeczywiście jest inny od pozostałych i stanowi nie- 
jako dominantę w tej szarej cmentarnej rzeczywistości. To klasycy- 
styczna w formie kaplica-mauzoleum rodziny Stanisława Chmielarza, 
w której spoczywa również jego syn - Stanisław Bareja, scenarzysta i re- 
żyser najbardziej znanych komedii z czasów PRL-u. Warci odnotowania, 
pochowani na tym cmentarzu, są m.in. Adam Dobosz - śpiewak ope- 
rowy, Feliks Gwiżdż - literat, piewca skalnego Podhala, czy płk. Janusz 
Albrecht ps. „Wojciech”, były szef sztabu Komendy Głównej AK. 
     Cmentarz czerniakowski, podobnie jak każda inna warszawska ne- 
kropolia, jest pieczęcią tragicznych wydarzeń minionej wojny oraz 
odzwierciedleniem bezprzykładnego bohaterstwa jego mieszkańców. 
Wieczny odpoczynek znaleźli tu m.in. żołnierze batalionu „Oaza” po- 
legli w czasie powstania warszawskiego. Wyjątkowo wymowny w treś- 
ci jest grób Jana i Mieczysława Chludzińskich. Zdobi go brązowa pla- 
kieta z wizerunkiem ukrzyżowanego, cierpiącego Chrystusa z opu- 
szczoną, podpartą głową, zapewne opłakującego losy mieszkańców 
stolicy. Poniżej krzyża napis, ledwie widoczny, ale jakże poruszający: 
„Jezu, ratuj, bo giniemy”. 
   Na początku listopada, jak co roku odwiedzimy groby swoich bli- 
skich.Troszczymy się o pamiątki po naszych przodkach, pielęgnuje- 
my wspomnienia, bo chcielibyśmy i my być zachowani w pamięci po- 
tomnych. W tym miejscu warto uświadomić sobie jak ważna w życiu 
jest pamięć i jak bardzo istotne dla historii są następujące słowa: „gdy 
gaśnie pamięć ludzka, dalej mówią kamienie”, wypowiedziane przez 
Prymasa Tysiąclecia, kardynała Stefana Wyszyńskiego.

Hubert Habrat

KORZENIE MOKOTOWA: CMENTARZ CZERNIAKOWSKI

HISTORIA ZAKLĘTA 
W KAMIENIACH

Grób rodziny Stanisława Barei należy do najbardziej okazałych na 
cmentarzu. Twórca m.in. „Misia”, „Co mi zrobisz, jak mnie złapiesz”, 
czy „Alternatywy 4” zmarł w 1987 roku w Niemczech, ale pochowany 
został na Czerniakowie.
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Brakuje tylko kłonicy
   Mijamy się codzienne. Dokładniej - oni wchodzą na nasze pod- 
wórko, idąc do szkoły, na plac zabaw, do sklepów. Gdziekol- 
wiek. A  jeszcze jest wspólny, powstały w czasach Gierka trakt 
dla psów. U siebie, w tej oazie nowoczesnej architektury nie 
wolno zwierzętom wejść na trawnik. 
   My nie mamy interesu gościć na ich podwórku, chyba, że idzie- 
my do kogoś z wizytą. Ale możemy obserwować lokatorów 
„oazy” z wysokich pięter naszych bloków – oni są niżej. Widzimy 
ich ukwiecone tarasy i nawet wnętrza salonów, jeśli są uchylone 
przeszklone drzwi. 
   Trudno zaprzeczać - mają ładniej. Choćbyśmy nie wiem jak 
przesuwali ścianki w naszych m-ileś z wielkiej płyty, nie osiąg- 
niemy tego efektu, który dało im współczesne projektowanie. 
Trochę im zazdrościmy. Ale tylko ci z nas, którzy nie mają w tej 
oazie nowoczesności swoich dorosłych dzieci. Większość ma. 
Rejestruję te rodzinne więzy. Rano mieszkańcy gierkowskiego 
bloku wyprowadzają z nowego osiedla dzieci do przedszkoli          
i szkół. Po południu w tym samym składzie odbywa się wędrów- 
ka w odwrotną stronę. Tyle, że babcie i ciocie niosą nie tylko tor- 
nistry;  w drugiej ręce słoiki z ugotowanym obiadem. Wiadomo, 
rodzice wrócą z pracy wieczorem. Słowem symbioza, dodatko- 
wo przypieczętowana przez tę samą administrację Stegny 
Południe. A także nazwą ulicy – wspólnej dla starego i nowego 
osiedla. Tak to wygląda z góry. Z bliższej perspektywy jest 
inaczej. Od dłuższego już czasu. 
    Najpierw były próby ogrodzenia oazy nowoczesności wyso- 
kim płotem. Optujący za takim rozwiązaniem działacze rady 
domu-nieruchomości  (RDN) powoływali się na precedens             
w „Energetyce” - tak oddzielono od sąsiadów blok na Sielcach. 
Na Stegnach szczęśliwie pomysł padł, bo inicjatorzy przegrali 
na argumenty z większością ówczesnych członków RDN. Ale          
z czasem zmienił się skład blokowego samorządu; do głosu do- 
szły osoby, zwłaszcza nader emocjonalna pani, która swą 
aktywność społeczną skumulowała na zaznaczeniu odrębności 
oazowego podwórka. Wkrótce miała okazję zmobilizować 

myślących podobnie jak ona - oto na „ich” uliczce, w wydzielo- 
nych miejscach parkingowych od strony starych domów, poja- 
wił się samochód lokatorki pobliskiego gierkowskiego bloku. 
Dlaczego nie na położnym niżej parkingu? Bo właścicielka mu- 
siałaby schodzić po schodach, a porusza się za pomocą kuli. 
Walka z niepełnosprawną jest bezpardonowa. Krążą pisma mię- 
dzy RDN, a administracją osiedla i zarządem MSM „Energetyka”. 
Rada nowego bloku zebrała pod swym wnioskiem o niewpusz- 
czanie na uliczkę samochodu osoby o kulach podpisy większo- 
ści mieszkańców „oazy”. „Pragniemy podkreślić – napisano         
w kuriozalnym piśmie do kierownika administracji - że uznając 
argumentację administracji  o terenie ogólnoosiedlowym i fak- 
cie, że mogą korzystać z tego parkingu wszyscy mieszkańcy             
i ich goście, nie akceptujemy wydzielenia na tej uliczce miejsca 
dla osoby niepełnosprawnej, nie będącej mieszkańcem nasze- 
go osiedla”. Kierownik w sążnistej, odmownej odpowiedzi powo- 
łuje się na uchwałę rady osiedla i ustawę o ruchu drogowym. 
     Kolejne pisma RDN do przewodniczącego rady osiedla i kie- 
rownika administracji dotyczą zainstalowania szlabanu przy 
wjeździe na sporną uliczkę otwieranego za pomocą pilota, „co 
pozwoli na wykorzystanie miejsc parkingowych zgodnie ich 
przeznaczeniem”. I znów, jak kulą w płot. 
    W tej sytuacji RDN postanowiła zejść do podziemia. Kilkana- 
ście osób z nowych budynków spotkało się potajemnie z myślą 
o przygotowaniu nowej strategii do walki z osobą o kulach. 
Pierwszy krok w tych zamierzeniach, to separacja od siermięż- 
nych sąsiadów z PRL-owskich bloków przez utworzenie drugiej 
rady osiedla na Stegnach Południe, tak, aby istniały dwie - dla 
mieszkańców domów starych i nowych. Wtedy,  już w swoim 
gronie będzie można przegłosować co się chce, a administracja 
musi to uwzględnić. Na razie plan upadł, bo aktualny przewod- 
niczący rady osiedla po wyczerpaniu rzeczowych argumentów 
dodał jeszcze jeden, działający na wyobraźnię: w razie separa- 
cji, na zebraniu osiedlowym starzy mieszkańcy przykryją tych 
nowych czapkami... .
Ale czy rozsądek może być panaceum na puszenie się?

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
11 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien z kilku- 
dziesięcioletnim doświadczeniem. 

Seniorom nie wystarczą koperty - list Czytelnika
    W ostatnim numerze  M6 przeczytałem apel: „Senior z kopertą. Przyłącz się do akcji”             
i wzbudził on we mnie mieszane uczucia. Każda forma pomocy seniorom jest bezcenna. 
Jednak ten pomysł z kopertami w lodówkach uradował mnie i zasmucił zarazem, przywo- 
łał z pamięci wydarzenia sprzed blisko 25 lat. 
   Już na jednym z pierwszych zebrań nowo wybranej wówczas rady osiedla Stegny Północ 
zgłoszono postulat zorganizowania w ramach MSM „Energetyka” Domu Złotej  Jesieni. 
Głównie z myślą o  seniorach  w trudnej sytuacji , takich jak Ci, którym owe koperty mają 
teraz ratować życie. W krótkim czasie zebrano materiały (skandynawskie)  dotyczące nie- 
zbędnego wyposażenia, dodatkowych instalacji w takich domach, dyskutowano założenia 
organizacyjne, zaprzyjaźniony grafik opracował logo Domu, wstępnie wytypowano nawet 
dwie lokalizacje w osiedlu: na tyłach szkoły i obok kościoła. Władze kościelne zadeklaro- 
wały gotowość poszerzenia inicjatywy o stołówkę dla ubogich. I rozpętało się piekiełko. 
Od mieszkańców budynków sąsiadujących z tymi lokalizacjami popłynęły głosy, że nie 
pozwolą, aby za ich oknami powstały umieralnie, negatywne sygnały dotyczące kosztów 
wysłano ze Zwierzynieckiej. W ekspresowym tempie znalazły się pieniądze na luksusowy 
plac zabaw dziecięcych na działce przy szkole, a po latach na działce przykościelnej pow- 
stał park dla piesków. 
    Od czasu tamtej inicjatywy upłynęło blisko ćwierć wieku, wyrosło nowe pokolenie, przy- 
było seniorów w osiedlach jednej z największych w Polsce spółdzielni mieszkaniowej. 
Może też zmieniła się nieco wrażliwość spółdzielców na trudną dolę seniorów i warto 
wrócić do starej inicjatywy? Na pewno część z wówczas protestujących dziś sama znajduje 
się w wieku senioralnym… .

REKLAMA W M6 
JUŻ ZA 100 ZŁ! 

ZAMÓW OGŁOSZENIE 
MODUŁOWE 6x5 cm. 

DOCIERAMY DO 19 000 
MIESZKAŃ NA MOKOTOWIE. 

m6@msmenergetyka.plMarian Stępniewski, Stegny Północ

Reklama

mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl


 nr 6/2016 (106)

14!

 Sprzedam bezpośrednio miesz- 
kanie 3 pokojowe 57 m², na ul. Ja- 
szowieckiej. Na parterze z dużym 
ogródkiem w bloku 4-piętrowym. 
Stan mieszkania dobry. Tel. 506 
513 204.

  Sprzedam mieszkanie 2-pok., 
rozkładowe, ul.Czerniakowska 38,  
KW,  eksp. cicha wschodnia, okna 
PCV, po modern mediów i klatek, 
bud.ocieplony, parter, 37,9 m², tel. 
510 357 543.

 Sprzedam lub wynajmę pokój z 
widną kuchnią  i piwnicą. Mieszka- 
nie po remoncie. Stegny, ul. Kau- 
kaska. Tel. 507 264 109.

 Sprzedam bezpośrednio miesz- 
kanie 32 m²  Stegny. Tel. 690 014 
037.

  Zamienię m-4 Jaszowiecka na 
dwa mieszkania lub jedno z windą          
i balkonem. Tel. 605 95 44 10.

  Wynajmę miejsce postojowe             
w garażu przy ul. Egejskiej 15. Kon- 
takt  667 033 829.

  Parking społeczny Czerniakow- 
ska 34/36A posiada wolne miejsca 
na motory. Zainteresowani proszeni 
o kontakt: parking34@op.pl.

   Sprzedam działkę budowlaną 
5000 m² za Zalesiem Dolnym do za- 
budowy jednorodzinnej i bliźnia- 
czej. Wszystkie media. Miejscowość 
stałych mieszkańców. Tel.: 604 135 
178. 

  Tanio sprzedam działki rekrea- 
cyjne 2x800 m² nad Narwią - Dzbą- 
dzek. Tel. 501 507 556.

  Sprzedam działkę we wsi Goryn 
koło Radomia. Pow. 2200 m², prąd i 
woda. Możliwość zabudowy. Księga 
wieczysta. Tel. 698 994 886.

  Remontujesz mieszkanie? Po- 

radź się architekta wnętrz absol- 
wentki Akademii Sztuk Pięknych. 
Kompleksowe projekty, najnowsze 
trendy, doradztwo i konsultacje 
godzinowe. Tel. 603 674 590.

 Profesjonalna porada w zakresie 
architektury wnętrz w przystępnej 
cenie. Tel. 603 670 298.

   MEBLOPASJA. Remonty i wykoń- 
czenia wnętrz. Elektryka, hydrauli- 
ka, zabudowy g/k, malowanie, 
gresy. Tel. 502 116 850.

  Adam, złota rączka. Szybko, ta- 
nio, solidnie. Referencje.  Wszystko 
co może się zepsuć można napra- 
wić. Kran, gniazdko, drzwiczki, że- 
lazko. Dojazd i wycena gratis, drob- 
ne prace od ręki. Tel. 886 138 679.

  ELEKTRYK. Tel. 503 563 035. 
Szeroki zakres, solidnie, terminowo.  
Monitoring, alarmy, projekty. 
Usterki, awarie, nowe instalacje.

  A-Z remonty.  Osobiście, solid- 

nie, TANIO!  Cyklinowanie, gładź 
gipsowa, malowanie, glazura, tera- 
kota, hydraulika, elektryka itp. Tel. 
793 97 44 81. MOKOTÓW. 

  Cyklinowanie parkietu, bezpyło- 
wo. Układanie. Profesjonalnie              
z gwarancją. Tel. 601 347 318. 

  Malowanie, tapety, gładzie, gla- 
zura, hydraulika, elektryka i inne 
remontowe. Tel. 886 365 350.

  Naprawa, serwis, regulacja 
okien. Wymiana uszczelek. Montaż 
nawiewników okiennych, żaluzji, 
rolet, moskitier, plis, zabezpieczeń 
do okien, ul. Kozłowskiej 1. Tel. 22 
296 06 96. 

   Usługi remontowe, odnawianie, 
odświeżanie, hydraulika, elektryka. 
Robert, tel. 506 854 153.

  Łazienki, kuchnie: glazura, ka- 
mień. Hydraulika, elektryka, tapety, 
malowanie, parkiety, panele. Solid- 
nie i niedrogo.  Tel. 735 705 260.

OGŁOSZENIA DROBNE

 NIERUCHOMOŚCI

 USŁUGI REMONTOWE

ENERGETYKA WCZORAJ I DZIŚ. PRZYŚLIJ 
SWOJE ZDJĘCIE I WYGRAJ KSIĄŻKĘ

Zapraszamy do przesyłania do redakcji starych zdjęć z terenu naszych 
osiedli. Dla autorów opublikowanych zdjęć -  nagrody książkowe. Zdjęcia 
w formie elektronicznej można przysłać na adres spółdzielni: MSM 
Energetyka, ul. Zwierzyniecka 8A, 00-719  Warszawa, z dopiskiem „M6” , 
lub mailem: m6@msmenergetyka.pl.
Dziś publikujemy fotografię przesłaną przez Marka Kopczyńskiego z ul. 
św. Bonifacego.  Jak opisuje je autor: „Zdjęcie zrobiono w roku 1971 na 
ulicy Bonifacego (wówczas bez >świętego<) naprzeciw budowanego 
bloku numer 71 i już wybudowanego o nr 73. Przyjeżdżaliśmy na Sadybę 
patrzyć jak powstają budynki, gdzie mieliśmy zamieszkać”.
Do autora wędruje książka autorstwa Olgierda Budrewicza, „Warszawa        
w starej fotografii”.

   Na Stegnach Południe i na Idzikowskiego 
trwają rozgrywki międzyosiedlowej ligi piłki 
nożnej. Uczestnicy ligi wykazują się nie tylko 
sercem do gry, ale także po prostu sercem. 
Część nagród ufundowanych na zakończenie 
poprzedniej edycji przez Zarząd spółdzielni, 
oraz rady osiedli Stegny Południe i Idzikow- 
skiego została wystawiona na licytacje,  z któ- 
rych dochód został przeznaczony dla ciężko 
chorej trzyletniej Kai. Licytacje odbywają się 
na stronie ligi na Facebook’u. 
- Prowadząc stronę rozgrywek zostałem mile 
zaskoczony. Pierwszy zgłosił się Tadeusz Ce- 
giełko, który przekazał swoją nagrodę – ko- 

szulkę reprezentacji Polski. I poszło. Następny był Maciej Górecki, a ostatnio przewodniczący rady osied- 
la Stegny Południe Marek Żyszko ufundował piłkę. Licytacje wygrali m. in. Paweł Rudaś i Sławomir Nowic- 
ki. Liczę, iż taka działalność stanie się tradycją ligi - mówi Jakub Zieliński.
   W samych rozgrywkach na półmetku piątej edycji liderem jest Sadybianka, która wyprzedza Sadybiakos. 
Wicelider ma jednak trzy spotkania rozegrane mniej i jako jedyna drużyna pozostaje bez przegranej. 
Spotkania odbywają się w poniedziałki i w czwartki od 20.30. W rozgrywkach Energetycznej Ligi Mistrz- 
ów może wziąć udział każdy mieszkaniec spółdzielni. Organizatorzy zachęcają do udziału. Kontakt: 
energetycznaLM@wp.pl lub na Facebook’u (facebook.com/EnergetycznaLM).

Taaaka ryba 
na Stegnach
Blisko metrowy sum pływał w  
zbiorniku na wodę deszczową 
na Stegnach. Nietypowego 
„mieszkańca” wyłowiono przy 
okazji czyszczenia zbiornika. 
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Grają i pomagają

Drużyna Administracja-M6 walczy dzielnie, ale wciąż 
okupuje ostatnie miejsce w tabeli. Co więcej, do końca 
rundy drużyna będzie musiała radzić sobie bez etato- 
wego bramkarza, który złamał rękę podczas meczu.

fo
t.
M
6
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  Hydraulika, gaz. Zenek. Tel. 691 
718 300.
Remonty kompleksowo, glazu- 

ra, hydraulika, malowanie, elektry- 
ka. Solidnie. Tel. 602 378 608.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02, 502 250 803, 
22 618 18 26.

  Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery. 
Profesjonalnie, z gwarancją. Tel. 
501 572 800.

 Żaluzje pionowe i poziome, plisy, 
rolety - w kasecie, dzień/noc, dacho- 
we. Producent. Tel. 501 572 800 lub 
kontakt@roletki.waw.pl. 

  KRAMP-PEST Deratyzacja, De- 
zynsekcja, Dezynfekcja, Zabezpie- 
czenia sanitarne. Usuwamy pluskwy, 
karaluchy, szczury i wszelkie inne 
szkodniki. Tel.690 231 843.

  General and Business English 
with an experienced British native 
speaker teacher. Conversations and 
exams. Adults only please. Call 517 
457 625.

  Język angielski dla młodzieży i 
dorosłych w szkole z indywidualnym 
tokiem nauczania i gwarancją 
skuteczności. Z ogłoszenia - książki 
gratis, tel. 695 213 864.

 Angielski u doświadczonej na- 
uczycielki - dzieci powyżej 10 lat, 
młodzież, studenci. Niedrogo. Tel. 
888 751 452.

 ANGIELSKI - korepetycje dla do- 
rosłych i dzieci. Doświadczona 
lektorka, własne materiały. Z doja- 
zdem lub bez. Tel. 516 951 170.

 Niemiecki z nauczycielem: szko- 
ła podstawowa, gimnazjum, liceum, 
technikum: 
korepetycjeniemiecki@onet.eu.  

  Język niemiecki na wszystkich 
poziomach zaawansowania. W do- 
mu u lektora (studentka germani- 
styki UW) albo u kursanta. 60 min.      
- 35 zł, 90 min. - 50 zł. Zapraszam. 
Tel. 570 568 031.

  Młoda i miła nauczycielka języ- 
ka polskiego udzieli korepetycji lub 
dodatkowych lekcji z zakresu pisa- 
nia różnego typu tekstów. Tel. 663 
329 438, lub szelwina@wp.pl.

  Korepetycje fizyka i matematy- 
ka, student 5 roku Politechniki, 
udzielam korepetycji na miejscu           
i u siebie. Niedrogo. Zakres: gim- 
nazjum, liceum, technikum. Tel. 
514 491 109. 

  Fizyka-korepetycje, autor pod- 
ręczników, doświadczony pedagog,  
tanio, gimnazjum, liceum, techni- 
kum.  Tel. 22 842 00 59.

  Manicure, pedicure, henna, kos- 
metyka, przedłużanie rzęs i włosów, 
makijaż permanentny. Atrakcyjne 
ceny. Salonik Urody Beauty. 
Kaukaska 7. Tel. 662 446 336.

  Salon Isabelle zaprasza na usłu- 
gi fryzjerskie oraz kosmetyczne. Ul. 
Czerniakowska 28A. Pon., śr., pt.       
w godz. 11-19, wt., czw., sob. 9-15. 
Tel. 607 767 325.

  Pedicure leczniczy - stopa cuk- 
rzycowa, hiperkeratozy, nagniotki, 
usuwanie odcisków, modzel na 
śródstopiu, wrastające paznokcie, 
zakładanie klamer. Wilanów, tel. 
660 77 44 75.

   Piękne rzęsy w każdym wieku. 
Przedłużanie i zagęszczanie rzęs. 
Tel. 720 802 008.

  YUMI LASHES keratynowy lifting 
rzęs - nowość! Salon Inspiracja. Al. 
Wilanowska 364B, obok metra 
Wilanowska. Tel. 790 819 679.

  STENIA. Usługi fryzjerskie dam- 
skie w domu klienta. Mokotów -Ursy- 
nów-Wilanów. Tel. 22 642 46 12,  
tel. informacyjny 885 955 750.

 Podolog. Leczniczy pedicure           
w domu klienta. Opracowanie paz- 
nokci, usuwanie zrogowaceń, od- 
cisków, modzeli, nagniotków, popę- 
kane pięty, wrastające paznokcie. 
Tel. 602 318 066.

  Boli Cię kręgosłup, kolana? Myś- 
lisz, że w Twoim wieku już nic nie da 
się zrobić? Przyjdź do nas na gim- 
nastykę z seniorami. Zobaczysz, jak 
odżyjesz. Szkoła Integracyjna ul. 
Bonifacego 10. Tel. 694 558 700.

  PROFESJONALNY GABINET Z 
UPRAWNIENIAMI. Masaże lecznicze    
i relaksacyjne. Antycellulitowy ma- 
saż bańką chińską 50 zł/h. Gabinet 
BioSens, ul. Jaszowiecka 2, tel. 509 
566 642. Zniżki dla seniorów.

  Rehabilitacja, fizjoterapia, masa- 
że sportowe - w domu pacjenta. Dy- 
plomowany fizjoterapeuta po WUM. 
Julian, tel. 512 173 328. 

  Jeśli Twój bliski potrzebuje opie- 
kunki - zadzwoń: 730 344 341. 
Pomagamy ludziom starszym                     
i chorym. 

   Dom opieki 30 km od Warszawy, 
dojazd 25 min, kolejka KM. 
Zapraszamy osoby starsze. Optima 
Dom Opieki w Halinowie. Tel. 505 
274 339, 601 30 44 50.

 Domowa Akademia Rozwoju 
zaprasza na indywidualne zajęcia 
rozwojowe dla dzieci w wieku 6 m-cy 
– 5 lat. Zajęcia prowadzone na Steg- 
nach przez psychologa, terapeutę 
SI. Tel. 605 44 55 75, 
kontakt@domowaakademia.pl.

  Psychoterapia, coaching, terapia 
uzależnień, psycholog dziecięcy, 
psychiatra. Tel. 793 978 978.

  PSYCHOLOG Instytutu Psychiatrii 
i Neurologii Psychoterapeuta uza- 
leżnień i przemocy domowej 
Terapia krótkoterminowa 
skoncentrowana na rozwiązaniu. 
Sadyba. Tel: 608 222 000

  GABINET PSYCHOTERAPII  Julia 
Mroczkowska. Psychoterapeuta             
z ponad 10-letnim doświadczeniem 
zaprasza na psychoterapię w nurcie 

psychodynamicznym. 90 zł za ses- 
ję. Ul. Ciołka 12/327 (Wola). Tel. 518 
18 15 92.

 COACHING - zadbaj o zdrowie, 
harmonię i dobrostan w swoim ży- 
ciu. Żyj świadomie i z radością. Tel. 
601 526 139.

 Centrum Busola ul. Puławska 
26a/7 zaprasza na konsultacje               
z psychologiem, coachem, tera- 
peutą, psychiatrą i dietetykiem. Tel.  
793 978 978.

  Życiorys. Rozmowa rekruta- 
cyjna. Networking. Konsultacje dla 
poszukujących nowej pracy. Tel. 
510 070 562 (biuro na Sadybie).

   Zapraszamy na grupkę biblijną, 
gdzie czytamy Pismo Święte, 
rozmawiamy o Bogu w miłej, 
chrześcijańskiej atmosferze. 
Zapewniamy herbatę i ciacho. Tel. 
606 65 45 15. Nie jesteśmy ŚJ. 

 DORADZTWO DLA CUDZOZIEM- 
CÓW – karty pobytu, zezwolenia na 
pracę. Konsultacje, prowadzenie 
spraw. Umów się na spotkanie. Tel.  
609 569 706, info@expatcenter.pl, 
ul. Wiertnicza 45.

 BROKER LEASINGOWY - leasing          
i kredytowanie zakupu środków 
trwałych, samochodów KLASYCZ- 
NYCH, również dla nowych firm                  
i innych trudnych przypadków.             
Tel 602 172 644.

 Doradztwo podatkowe, ewiden- 
cje podatkowe, pomoc w urzędach 
skarbowych, PIT-y, inne, tel. 602 
240 135, 22 840 33 76

  JM Biuro rachunkowe Iwona Jaś- 
kiewicz, ul. Bernardyńskiej 3, dla 
każdego i jednoosobowych działal- 
ności oraz spółek, tel. 512 212 155.

  Pogotowie komputerowe! Roz- 
wiążemy każdy problem z Twoim 
komputerem. Tanio i solidnie. Moż- 
na dzwonić o każdej porze. Tel. 510 
357 391.

  Cały rok zapraszamy na zakupy 
do sklepu ogrodniczo-drogeryjnego 
pn-pt 10-18, sob. 9-13. Czerniakow- 
ska 32 nr 3 - pawilon obok placu 
zabaw.

  MILITARIA: USA, Niemcy. Nowe,  
z demobilu: kurtki, spodnie, bluzy, 
T-shirty, czapki, paski, chusty, buty, 
plecaki, worki.Tel. 692 409 805, 
mail:wojskoweubrania@gmail.com.

 Szkolenia BHP i PPOŻ: wstępne, 
okresowe, obsługa firm, opracowa- 
nie dokumentacji, sprawnie, bez- 
stresowo, również po ang. 
poyrzanowski@abc-hse.com. Tel. 

515 153 407.

  Reklama zewnętrzna i wewnętrz- 
na, projekty graficzne i druk. Odzież 
reklamowa ,upominki reklamowe. 
20-letnie doświadczenie. Tel. 
601 309 882, 501 016 582.

 CEROWANIE ARTYSTYCZNE: 
swetry, koszulki, spódniczki, spod- 
nie, marynarki, płaszcze i inne do 
uzgodnienia, Tel.: 668 438 908.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

  NAPRAWA SZTUCZNEJ BIŻUTERII: 
kolczyki, naszyjniki, korale, branso- 
soletki i inne. Tel. 668 43 89 08, mail: 
asia_tk75@buziaczek.pl. 

 ZŁOTO-SREBRO-WYRÓB-NAPRA- 
WA-SPRZEDAŻ. 601 736 815. 
Ul.Barcelońska 1.

  RADCA PRAWNY - sprawy  spad- 
kowe, rodzinne, odszkodowawcze, 
windykacyjne. Tel. 690 876 653.

  Radca prawny: rozwody, 
alimenty, spadki, windykacja, prawo 
pracy, obsługa podmiotów 
gospodarczych 501 176 484.

 Do teamu sprzedażowego (kos- 
metyki) poszukuję Koordynatorek 
Sprzedaży.  Wykształcenie średnie, 
samodzielność, kreatywność. 
Umowa zlecenie, podstawa 
wypracowana + prowizja. CV 
underground@undergroundsc.eu.

 Przewodnik z licencją zaprasza 
na pasjonujące spacery po Warsza- 
wie! Różne trasy i szlaki tematycz- 
ne. Historia, anegdoty, ciekawostki. 
Przystępne ceny! Tel. 516 070 952.  

  FOTOGRAFIA portretowa, 
biznesowa, rodzinna. Zatrzymaj 
piękne chwile na fotografiach! Nie 
czekaj, skontaktuj się już dziś: 
bartoszfotografuje@gmail.com.

 Pedagog dyplomowany z 30-let- 
nim doświadczeniem, również pracy 
w przedszkolu, instruktorka ćwiczeń 
korekcyjnych, podejmie się opieki 
nad dzieckiem. Chętnie inne 
propozycje. Tel. 694 558 700.

 Kolekcjoner poszukuje starych 
prospektów samochodowych.         
Tel. 600 354 997.

  Pasjonują mnie stare zegarki 
mechaniczne - ręcznie nakręcane                 
z duszą. Chętnie odkupię zegarki 
mark: Poljot, Glashutte, Atlantic 
Worldmaster. Tel. 662 050 095.

  Części do fiata 126p, nieuży- 
wane. Tel. 698 994 886. 

  Sprzedam skodę Fabia 2007, 
diesel, klimatyzacja. Tel. 504 271 
554.

   RÓŻNE

Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków. W ramach ogłoszeń darmowych nie publiku- 
jemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać pod adres 
m6@msmenergetyka.pl w tytule zaznaczając  „Ogłoszenia drobne”, lub 
SMS-em na numer  692 675 633 podając w wiadomości treść, oraz imię        
i nazwisko. Materiały  do następnego wydania przyjmowane są  do 10 
grudnia 2016.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA
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Litery z pól ponumerowanych w prawym dolnym rogu utworzą rozwiązanie.

KRZYŻÓWKA NR 21

Poziomo

1. Dokument potwierdzający, np. jakość.

5. Hugo, polski pisarz i polityk.

10. Ciekawe centrum kultury na Służewiu.

11. Dał Warszawie filtry.

12. Błędne wrażenie.

13. Imię chińskiego przywódcy.

15. Ciąg instalacji w budynku.
17. Niski dźwięk.
18. Praca flisaków.

20. Niejedna w Excelu.
23. Osiedle po sąsiedzku ze Stegnami.

26. Miejsce wydobycia.

28. Willowa dzielnica stolicy.

29. Lepiej mieć go gruby niż chudy.

30. Np. Biedrzycka.

32. Carreras albo Pavarotti.
33. Najprościej jak jest tylko jedna
         w równaniu.

35. Obiekt marzeń graczy w totolotka.

39. Bez niego nie pojedzie.

42. Rządzi na planie filmowym.

43. Niemiecki albo podhalański.

45. Formacja komandosów.

46. Nad rzeką, lub ruchliwą ulicą.
48. Prawdziwy mistrz.
49. Mieszkańcy Bukaresztu.

50. Znany autor komedii, spoczywa na 
         cmentarzu Czerniakowskim.

51. Oddziela Stegny od Sadyby.

Pionowo

1. Setka w metrze.
2. Amerykańskie gospodarstwo rolne.

3. „Twarz” budynku.
4. Część cmentarza.

5. Banda.
6. Podłużny stolik.
7. Ostatni na podium.

8. Księżna, fundatorka cmentarza 
      Czerniakowskiego.
9. Dowodził pod Monte Casino.

14. Partia „Solidarności”.
16. Filmowy kosmita z serialu dla dzieci.
17. Mieszkanka orzechów.
19. Kobieta z okienka.
21. Borg, szwedzki tenisista.

22. Prawdziwy przysmak.
24. Polowanie.

25. Potrzebny do pożyczki.
27. Pierwsza strona monety.
29. Dobrze jak dotyczy pensji, źle jak 
         rachunków.
31. Odpowiada za wygląd i działanie 
          programu komputerowego.

34. Sztuczne nawadnianie.
36. Patron kościoła na Stegnach.

37. Czas wyciągnąć go z szafy.
38. Właściciel statków.
40. Włoski architekt, autor m.in. Pałacu na 
         Wodzie.
41. Dmowski albo Wilhelmi.
44. Pomnik w formie usypanego wzniesienia.
47. Grecki alkohol.

Nagrodami są trzy książki  pt. „Przewodnik socjologiczny po Warszawie” 
pod redakcją Małgorzaty Jacyno. Rozwiązanie można przynieść 
osobiście lub przesłać na kartce pocztowej na adres redakcji:  ul. Zwie-
rzyniecka 8A, 00-719  Warszawa z  dopiskiem „M6 - krzyżówka nr 21”. 
Hasło można także przesłać SMS-em na numer  692 675 633 podając 
imię i nazwisko oraz adres. Na prawidłowe rozwiązania czekamy do 10 
grudnia 2016 roku.
Zwycięzcy zostaną wyłonieni w drodze losowania. W przypadku 
wygranej imię i nazwisko laureata zostanie opublikowane w M6. 
Przysłanie rozwiązania krzyżówki jest jednoznaczne z wyrażeniem 

zgody na publikację nazwiska. Dane osobowe osób, które przyślą rozwiązanie nie będą 
udostępniane innym podmiotom.

Rozwiązanie krzyżówki nr 20 brzmi...
„ROZWIĄZANIE KRZYŻÓWKI”. 
Książki pt. „Warszawa w rozmowach” 
otrzymują:

1. Dominika Bielat, ul. Siennika.

2. Piotr Wojnarowicz, ul. Nabielaka.

3. Magdalena Goluch, ul. Sewastopolska.
Gratulujemy!   Nagrody do odebrania w sie-
dzibie spółdzielni przy ul. Zwierzynieckiej 8A 
za okazaniem dowodu tożsamości.


